
Glasilo delovne organizacije Tovarna glinice in aluminija »Boris Kidrič« Kidričevo

Jubilej,
ki
obvezuje

Pred tridesetimi teti je 
stekla proizvodnja v naši 
tovarni. Prehojena pot ni 
bila lahka. Prve graditelje 
tovarne so spremljate veli
ke težave. Z relativno ma
lo mehanizacije in strokov
nega kadra je bila zgrajena 
sodobna tovarna. Potrebno 
se je bilo spoprijeti z novo 
in zahtevno tehnologijo, ki 
je nismo poznali. Kvalifici
ranih in strokovno izobra
ženih kadrov je bilo malo. 
Kljub vsem tem objektiv
nim težavam, zahvaljujoč 
pridnosti in vestnemu delu, 
pa je stekla proizvodnja v 
vseh naših obratih.

V vseh teh tridesetih le
tih sm o naši s ocialisti črni 
samoupravni' skupnosti' dali 
veliko dragocenih ton alu
minija, s čemer smo pripo
mogli k razvoju aluminijske 
industrije v Sloveniji in Ju
goslaviji. Brez aluminija iz 
Kidričevega bi' bila podoba 
marsikaterega kraja pri nas 
drugačna. V povojni gradit
vi' dežele je naš delež iz
jemoma velik in ga je težko 
v celoti zajeti. Odtekanje 
akumulacije v preteklem 
obdobju je omejevalo naše 
možnosti pri posodobitvi 
proizvodnje aluminija, kar 
je imelo negativne posle
dice za naš nadaljnji ra
zvoj.

Ko proslavljamo tride
setletnico obstoja in dela 
naše tovarne moramo bolj 
kot kdajkoli prej misliti na

(Nadaljevanj’e na zadnji strani)



Spominski drobci o začetku izgradnje 
tovarne glinice in aluminija v Kidričevem
(20 let proizvodnje, 1974)

Znano je bilo, da) so tovarno začeli graditi Nemci že leta 
1942. V začetku junija 1945, ko sem bil prvič tam, so stale gole 
betonske in jeklene konstrukcije, kjer je bila montirana velika 
rotacijska peč. Pokriti sta bili samo glavno skladišče in meha
nična delavnica, ki je bila še kar\ dobro opremljena s stroji. 
Zemljišče je bilo že pripravljeno za gradnjo. V bližini je bilo 
opuščeno taborišče za ujetnike, ki je imelo velike nastanitvene 
zmogljivosti in mehanizirana kuhinja z dvema velikima jedilni
cama. Sedež uprave je bil v »gradu«. Prvi delegat, ki je uprav
ljal stvari, je bil tovariš BONČA, ekonomist, neki bivši lastnik 
posestva Strnišče (Sterntal), kjer so bile predvidene gradnje.

Po informacijah, ki jih je takratna uprava že imela, je bilo 
na gradbišču že vskladiščenih ali pripravljenih za gradnjo 
mnogo drugih strojnih naprav, ki pa so jih Nemci pred odho
dom odvlekli, najbrž v Avstrijo ali Nemčijo. Prav tako so bili 
odnešeni vsi načrti, odšli pa so tudi vsi strokovnjaki.

V začetku leta 1946 je bila reorganizirana uprava »Strnišča« 
v podjetje^ in je vodstvo prevzel ing. Tonejc. Izdal sem tudi 
nalog, da se ukrene vse potrebno za zavarovanje objektov in 
za konzerviranje. Delo na vzdrževanju zgradb je prevzelo Grad
beno podjetje Gradis (ing. Maister). V Strnišče sem poslal 
tov. Selana s potrebno zaščitno ekipo za zavarovanje imovine.

Na ministrstvu za industrijo in rudarstvo so ustrezni organi 
intenzivno obdelovali vprašanje izgradnje in storjeni so bili 
potrebni koraki v zveznem ministrstvu za industrijo, da se 
zagotovi vrnitev odpeljanih naprav in nadaljevanje izgradnje. 
Že prve grupe naših izvedencev, ki so bile poslanè v Avstrijo 
in Nemčijo za takoimenovano restitucijo, so imele nalog, da. 
preko naših predstavništev na Dunaju in v Berlinu poizveduje
jo tudi za napravami in načrti. To se je dogajalo že konec leta 
1945.

Medtem ko smo na Ministrstvu za industrijo in rudarstvo 
v Ljubljani smatrali, da bi bilo potrebno izgradnjo čimprej 
nadaljevati predvsem zaradi že precej odmaknjene faze izgrad
nje, drugih ugodnih pogojev in določenih izkušenj, ki so v 
pogledu proizvodnje glinice že obstajale pri nas (Tovarna glini
ce Moste), pa se je v zveznem ministrstvu za industrijo kazala 
zla volja in odpor češ, da za proizvodnjo glinice v Strnišču ni 
surovinske baze. Hebrang, takratni zvezni minister za industri
jo, je zahteval, da se vse naprave, ki so v Strnišču, demontirajo 
in pošljejo v Dalmacijo. Bil sem proti demontaži. Na moje 
takratne odločne zahteve je v tej zvezi prišel Branko Zlatarič, 
pomočnik zveznega ministra za industrijo. Ogled na kraju 
samem, pri katerem sva bila navzoča tudi ing. Grünfeld in jaz, 
je napravil na Zlatariča precejšen vtis. Povedal je, da so zvezni 
strokovnjaki proti nadaljevanju izgradnje v Strnišču in da 
Hebrang zahteva) prenos naprav v Dalmacijo, kjer so ležišča 
boksita.

Po tem obisku je bila imenovana posebna komisija, ki je 
proučevala vprašanje Strnišča. V to komisijo sem poslal ing. 
Grünfelda. Od ostalih članov se spominjam samo ing. Lahode 
iz ministrstva za industrijo Hrvatske. Komisija je delala leta 
1946 in na podlagi zbranih podatkov, dokumentacije in načrtov 
ugotovila, da je za takraten čas lokacija bila izbrana zelo 
smotrno. Pri proizvodnji aluminija je namreč daleč najvažnejša 
surovina električna energija, drugf važen proizvodni element 
je premog in šele tretji, mnogo manj važen, je boksit.

Iz poročila tov. Grünfelda se spominjam plastičnega prikaza 
teh odnosov: ceneje je prevažati boksit 3.000 km daleč, kot 
električno energijo 300 km. Strnišče je bilo od Nemcev načrto
vano na električno energijo Drave, na kateri so bile že pred
videne stopnje, premog je bil predviden iz Trbovelj in boksit 
iz Madžarske.

Spričo takih argumentov je seveda ne glede na večjo od
daljenost jugoslovanskih izvorov boksita odpor proti izgradnji

Strnišča moral pasti. Šlo pa je zelo trdo in je bila potrebna 
velika odločnost in temeljita strokovna argumentacija predno 
je investicija končno bila odobrena.

V Nemčiji so delegati ministrstva za industrijo in rudarstvo 
Slovenije leta 1946 uspeli restituirati nekaj odpeljane opreme, 
poleg tega pa zagotoviti izdelavo že naročene opreme (npr. 
kotle Pauker). Hkrati so uspeli najti načrte in »pridobiti«  za 
delo na nadaljnji izgradnji ter takoj s seboj pripeljati glavna 
projektanta: tehnologa dr. Fuldo in strojnega inženirja Vogla. 
Na tem sta delala tovariša Draksler —  major Povh in tovariš 
Milenko Dobrlet.

V tem času je na ministrstvu) za industrijo in rudarstvo 
poleg ing. Grünfelda na tem vprašanju začel delati ing. Lu
čovnik.

Spominjam se, da je) izreden poudarek bil na usposobitvi 
domače industrije za izdelavo opreme. S tem namenom so bile 
predvidene v samem Strnišču močne delavnice, ki naj bi izde
lale del opreme. Prav tako je bila takoj v začetku pritegnjena 
Metalna iz Maribora.

Za1 izgradnjo tovarne je bilo potrebno še več pripraviti 
strokovni kader za izgradnjo in pozneje za vodenje proizvodnje.

Danes z veseljem zasledujem uspehe tega kolektiva, ki je v 
celoti osvojil tehnologijo proizvodnje.

Ugotovitev, da v Jugoslaviji primanjkuje aluminija kljub 
izgradnji novih kapacitet, nam daje zagotovilo, da je bila 
investicija za proizvodnjo aluminija v Kidričevem upravičena 
in da je potrebno dati vso podporo za povečanje kapacitete v 
Kidričevem vsaj do meje porabe aluminija v SR Sloveniji.

Kolektivu želim pri nadaljnjem razvoju mnogo proizvodnih 
uspehov.

Franc Leskošek —  Luka

Prisrčne čestitke, iskrena hvala 
in najboljše želje
vsem, ki ste ustvarjali in oblikovali 
naših 30 let
z delom, delovanjem na področju 
samoupravljanja, 
družbenopolitičnega, športnega 
in kulturnega življenja.



Iskreno čestitamo vsem, 
ki so dopolnili 10, 20 in 
30 let delovne dobe v TGA

TOZD TOVARNA GLINICE
10 LET
Beranič C iril, M atjaš ič  Franc, 

Skledar Jože, V idovič Silvo, Štum- 
bereger Roman in Predovnik D u
šan.

20 LET
Žunkovič Franc, Bombek Janez, 

M aroh Janez, Sok Anton, V indiš 
Franc, Polanec Franc, M oge Š te
fan in Doberšek Alojz.

30 LET
Žerak Anton, Gunžer Štefan, 

Hertiš Janez, Hreriko Ivan, Kor- 
že C iril, Kramberger Ludvik, M i
helič Ivan, M lakar Ludvik, Perger 
Ludvik, Turk M artin , Za jc  Jožef, 
Hertiš Anton, Hriberšek Dušan, 
Kurbus Jurij, Plajnšek Jožef, Zem
ljič  Stanislav in Kokol Franc.

TOZD PROIZVODNJA A LU M I
NIJA

10 LET
Šalamun V lado, Sori A lo jz , Že

rak Stanislav, Furjan Vjekoslav, 
Horvat Ivan, Kaisersberger Franc, 
Koren Ludvik, Lebar Anton, M la 
kar Stanislav, Peklič Štefan, Pin
ta rič  F ilip, P intarič M artin , Rep 
Vinko, S itar Ludvik, Slameršak 
Janez, Toplak Jože, Šoba Franc, 
Kozel M arjan , Lazar D anilo , G ra 
d išn ik Jožef, Ferlinc Darko, G a j
ski Elizabeta, Kovačec Pavla, M o
horič Srdan in Srečkovič Borut.

20 LET
Cestnik A lo jz , Kurež Jožef, Ko

stanjevec Konrad, Pesek Ivan in 
Škarja Juriča.

30 LET
C ig la r M iroslav, Ko larič Ignac, 

Turk Blaž, Zver Vincenc, Terbuc 
Frahjo in Rodošek Franc.

TOZD PREDELAVA ALUMINIJA
10 LET
Žvegla Janez, Drakšič Branko, 

G ojkovič Dušan, Primožič Franc, 
Zebec Henrik, Zupanič M ilan, 
Kmetec Anton, Srdinšek Štefan, 
Šalamun M ilan , Bedenik Janez, 
Lorber Andrjej, M ojzer Franc, O- 
sojnik Jože, Potočnik Janez, Po
trč A lojz, M esarič Ivan in Princi 
Slavko.

20 LET
Novak A do lf, Avguštin Anton, 

Kovačec A lo jz  in Kodrič Anton.
30 LET
Ferlež Anton, K ra jnc Franc in 

M artinč ič  C iril.

TOZD LLBK TRBOVLJE
10 LET
Arh A lb in , D rgan Ivan, Čož 

Božidar, Selevšek M artin  in Ž i- 
bret F ilip.

20 LET
Lužar A n ton ija , A rtnak M iros

lav in Planko Š te fan ija .

TOZD VZDRŽEVANJE
10 LET
Žnidarko S to jan, G ašpar Franc, 

Jazbec M ilan , Kmetec Maks, Lo
benwein V iktor, M ajcen  A lo jz, 
Medved Stanislav, M esareč A lo jz, 
Mesareč Franc, Rodošek M artin ,

Topolovec Franc, Vrabl M ilan, 
G ajšt Franc, Hrovar C iril, Kre- 
sonja Stjepan, Lešnik M iroslav, 
O bran Ivan, Teodorovič A leksan
der, Žnidar Franc, Bogme Viktor, 
Jeza Anton, Kline Franc, Lenart 
Maks, Serdinšek Jožef, Belovič 
Franc, Kirič Janko, Pogladič Eli
zabeta, Holc Branko, Meznarič 
M atilda , U rbančič Lucija in Ču
ček Terezija.

20 LET
Božank Maks, Verb lač Emil, 

Škvorc Franjo, H o jak Stane, Ko- 
senburger M artin , Kurež Franc, 
O rter Anton, Sluga Štefan, No- 
voselnik Slavko, Gužvinec Josip 
in Horvat D orote ja .

30 LET
Emeršič Jožef, Horvat Janez, 

Jagarinec Jožef, Koren Franc, 
Kom ik A lo jz, Korpič Maks, M e
sarič Ivan, Ponikvar Franc, Piž- 
moht Emil, Turk Franc, Zem ljič 
Avgust, Jurjaševič Peter, Lubej 
Janez, M aroh Franc, Ostroško 
Jože, Polajžar Ivan, Rudolf A n 
gela in Špicer Jože.

TOZD PROMET
10 LET
Kuserbanj Jožef, M urko Danilo , 

Sambolec Ivan, Štum berger M a r
jan , M iloš ič  Feliks in Zebec V in 
ko.

20 LET
Repec Anton, Pukšič Franc, Š i

b ila  Anton, Koderman Jakob, 
Medved Ivan, Peinkiher Anton, 
Pišek M artin  in V idovič Anton.

30 LET
Verlak Janez in Krojsl Josip.

TOZD KONTROLA KVALITETE
10 LET
M ohorko Franc in Mešl M lan
20 LET
Hriberšek Leopold, V tič Franc, 

Zupanc Š te fan ija , Zupanič Rena
ta in Rižner Konrad.

30 LET
Slameršek Franc

DELOVNA SKUPNOST SKUP
N IH  SLUŽB

10 LET
Kostanjšek Jernej, G lažar Zon- 

kč>, Kodrič Ivan, Kokot Silva, Mur- 
šek M ira , G ajser Bruno, Skaza 
M arjan , Žura j Bogom ira, Šneber
ger Nada, H orvat Blanka, M u j- 
kanovič Fahrudin, Hertiš Drago, 
M a tijev ič  Rajko in Korže V ili.

20 LET
Kostanjevec Ivan, Podbreznik 

Hrabroslav, Valenko Ferdo, G a 
lun Ivanka, Kovačič Pavla, Krnjič 
Ivan, M artinkovič  A lb ina , Tominc 
Nada, Perič Stevo, Pihler Jožef, 
Štrucl Jera, Fele A n ton ija  in Kur
bus Ana.

30 LET
Kolarič D arinka, Kuret Sava, 

Huzjan S tanislava, Kozoderc Ru
dolf, M urko M arija , Premužič 
Angela, S luga Anton, Tašner I- 
vanka, F ilip ič  Franc in Kajzovar 
V lad im ir.

Milijon ton aluminija v tridesetih letih

Nova tovarna 
naša lepša bodočnost

V nedeljo, 21. novembra 1.1. dopoldne je bila v Kidri
čevem slovestnost v zvezi z začetkom rednega obratova
nja Tovarne glinice in aluminija »Bords Kidrič« v Kidri
čevem vpričo številne množice delovnih ljudi iz okolice 
Kidričevega, Ptuja in drugih krajev, delegacij delovnih 
kolektivov podjetij, ki so doprinesla častni delež pri gra
ditvi te tovarne ter vpričo številnih visokih gostov, med 
katerimi smo videli na balkonu upravne zgradbe in med 
množici ob slovestnosti tudi tov. Franca Leskovška in 
Ivana Mačka, člana Izvršnega sveta FLRJ, Dura Salaja, 
predsednika Zveze sindikatov Jugoslavije, Ferda Kozaka, 
podpredsednika Ljudske skupščine LRS, dr. Marjana 
Breclja, podpredsednika Izvršnega sveta LRS, tov. Janka 
Rudolfa, tov. Josipa Rusa, tov. Zdenko Kidričevo ter 
predstavnike inozemskih podjetij, ki so pomagala opre
miti tovarno, in druge.

V začetku slovesnosti smo najprej poslušali predsed
nika upravnega odbora tovarne tov. Marjana Berliča, ki 
je izrekel vsem navzočim dobrodošlico, nato predsednika 
delavskega sveta tov. Staneta Černeta, ki je prikazal v 
kratkem razvojno pot tovarne, nato pa obširnejši govor 
tov. dr. Marjana Breclja, ki je čestital kolektivu tovarne 
in predstavnikom domačih in inozemskih podjetij, ki so 
sodelovala pri dovršitvi tovarne, za dosežen velik in izre
dno pomemben gospodarski uspeh, obenem pa je izrekel 
priznanja in zahvalo tov. Francu Leskovšku za njegovo 
izredno skrb, Josipu Drakslerju, ki je takoj po vojni pri
pomogel, da smo prišli do načrtov tovarne, kolektivu to
varne ter njenemu vodstvu, inženirjem, mojstrom in de
lavcem, dvema linozemcema dr. Gustavu Voglu in inž. 
Viljemu Popelliju kot tehničnima svetovalcema ter vrsti 
domačih in inozemskih podjetij, ki so sodelovala pri gra
ditvi. Ob koncu govora tov. Marjana Breclja, ki so mu 
navzoči večkrat s ploskanjem pritrjevali, so bile prečita- 
ne še pozdravne brzojavke tov. Titu, Mošt Pijade in Mihi 
Marinku. Po končani zunanji slovesnosti je tov. Marjan 
Brecelj v sejni dvorani razdelil odlikovanja 22 članom 
kolektiva.

Po svečanem kosilu je več gostov — tov. Franc Les
košek, Đuro Salaj in dr. Jože Potrč nazdravilo gradite
ljem tovarne v Kidričevem ter želelo delovnemu kolek
tivu mnogo delovnih uspehov, nakar so gosti tov. Lesko
šek, Đuro Salaj in Zdenka Kidričeva prejeli v spomin na 
otvoritveno slovesnost umetniško izdelane spominske 
plakete iz aluminija.

Ptujski tednik 26. 11. 1954

SVEČANOST V KIDRIČEVEM
Kidričevo, 21. nov. (Tanjug).

Danes je slovesno začela obratovati tovarna glinice in 
aluminija. Med častnimi gosti so bili: člana zveznega iz
vršnega sveta Franc Leskošek ter Ivan Maček, predsed
nik Zveze sindikatov Jugoslavije Đuro Salaj, podpredsed
nik ljudske skupščine LR Slovenije dr. Ferdo Kozak, pod
predsednik izvršnega sveta Slovenije dr. Marjan Brecelj, 
sekretar izvršnega sveta Boris Kocjančič, Zdenka Kidrič 
in drugi.

Po ogledu obratov je govoril podpredsednik izvršnega 
sveta dr. Marjan Brecelj. V svojem govoru je med dru
gim poudaril, da je začetek obratovanja tovarne glinice 
in aluminija v Kidričevem izreden uspeh za jugoslovan
sko gospodarstvo.

Tovarna glinice in aluminija spada ne le med največje 
objekte v Sloveniji marveč v vsej državi. Že doslej so za 
gradnjo in opremo investirali okrog 19 milijard dinar
jev. Letna proizvodnja bo znašala spočetka 45.000 ton 
glinice in 15.000 ton aluminija, končna zmogljivost pa bo 
90.000 ton glinice in 30.000 ton aluminija. Pomanjkanje 
električne energije predstavlja naj večjo zapreko za redno 
obratovanje. Zaradi tega je potrebna hitra graditev za
četih elektroenergetskih objektov: termoelektrarne v Šo
štanju, hidroelektrarne v Vuhredu na Dravi in sistema 
akumulacijskih elektrarn na Pohorju.

V času poskusne proizvodnje so dobili v Kidričevem 
glinico in aluminij prvovrstne kakovosti. Računajo, da 
bodo do konca leta izdelali nekaj tisoč ton glinice in 
okoli 2000 ton aluminija.

S slovestnosti so poslali pozdravne brzojavke tov. 
Titu, predsedniku zvezne ljudske skupščine tov. Moši 
Pijade in predsedniku republiške ljudske skupščine Mihi 
Marinku.

Slovenski poročevalec 22. 11. 1954



Naših 3 0  let
30 let redne proizvodnje pomeni 970.229 ton proizvedenega 

aluminija in 2.752.515 ton proizvedene glinice (do 1. 10. 1984). 
Ni težko izračunati vrednosti te proizvodnje, vsekakor je pa ta 
proizvodnja velikega pomena za narodno gospodarstvo ini za 
razvoj Jugoslavije po vojni.

30 let ni dolgo zgodovinsko obdobje, za življenje tovarne pa 
pomeni to vsaj tri generacije, saj bi se v tem obdobju morala 
tovarna vsaj trikrat obnoviti.

Zgodovinski razvoj tovarne se praktično prične v letu 1942, 
t. j. med drugo svetovno vojno, ko je začel graditi tovarno na 
tem območju nemški trust »Vereinigte Aluminium Werke«. 
Nemci bi potrebovali tu proizveden aluminij predvsem za le
talsko industrijo, ki so jo načrtovali v Mariboru. Tovarna je 
bila locirana na tem mestu zaradi primernega terena glede na 
obtežbo objektov. Prostora je bilo dovolj in teren je bil pri
pravljen za gradnjo tovarne glinice z letno kapaciteto od 160 
do 180.000 ton ter temu ustrezne količine aluminija. Zaradi 
vojnega stanja so Nemci pričeli graditi objekte za proizvodnjo 
glinice s kapaciteto 90.000 ton letne proizvodnje. Do leta 1945 
je bilo zgrajenih cca 70 %  objektov tovarne glinice, opreme pa 
je bilo dobavljene le približno 5 % .  Glinico so Nemci namera
vali predelovati v aluminij na Norveškem in v Avstriji. Ob ka
pitulaciji so Nemoi odvlekli v Avstrijo in Nemčijo. Prav tako 
so bili odneseni vsi načrti, odšli pa so tudi vsi strokovnjaki.

V začetku leta 1947 je bila reorganizacija uprave »Strnišče« 
v podjetje (Odločba Vlade Federativne republike Jugoslavije 
št. 1926/46 z dne 20. januarja 1947) in vodstvo je prevzel Stane 
Tonejc, dipl. ing. Takoj po osvoboditvi so bili zavarovani vsi 
objekti s posebno zaščitno ekipo za zavarovanje državne imo
vine, ki jo je vodil Selan.

Na ministrstvu za industrijo in rudarstvo so ustrezni organi 
intenzivno obdelovali vprašanje takratnega Strnišča in storjeni 
so bili potrebni koraki, da se zagotovi vrnitev odpeljanih na
prav in nadaljevanje izgradnje.

Na ministrstvu za industrijo in rudarstvo v Ljubljani so 
smatrali, da bi bilo potrebno izgradnjo tovarne aluminija čim- 
prej nadaljevati zaradi komparativnih prednosti, ki so v pogle
du proizvodnje glinice že obstajale pri nas (s proizvodnjo gli
nice smo imeli v Sloveniji že določene izkušnje, saj je obra
tovala Tovarna glinice Moste), medtem pa niso bili takšnega 
mnenja v zveznem ministrstvu za industrijo v Beogradu. 
Habrang, takratni zvezni minister za industrijo je zahteval, da 
se vse naprave, ki so v Strnišču, demontirajo in pošljejo v Dal
macijo. Franc Leskovšek-Luka je bil proti demontaži naprav 
in organiziral obisk pomočnika zveznega ministra za industrijo 
in pritegnil k obisku tudi Franja Griinfelda, dipl. ing. Po tem 
obisku je bila imenovana posebna komisija, ki je proučevala 
vprašanje Strnišča, katere član je bil tudi Grünfeld, ki je na 
podlagi zbranih podatkov, dokumentacije in načrtov ugotovila, 
da je za takraten čas lokacija bila izbrana zelo smotrno. Pri 
Proizvodnji aluminija je namreč daleč najvažnejša surovina 
električna energija, drugi važen proizvodni element je premog 
in šele tretji je boksit.

V letih 1945 in 1946 so se v tovarni opravljala le vzdrževalna 
dela. Po izdaji odločbe zvezne vlade je bilo postavljeno vodstvo 
tovarne z nalogo, da oskrbi kadre za poznejše obratovanje in 
sklene pogodbe za nadaljevanje gradnje. V tej odločbi je tudi 
prvič omenjen aluminijski del tovarne, ki bi ga morali pričeti 
graditi v letu 1948.

Leta 1948 je bil sklenjen sporazum z Madžarsko in pričela 
se je izgradnja dveh elektroliz s kapaciteto vsaka po 10.000 ton 
letno. Že konec istega leta so se pojavile težave, ki jih je po
vzročila takratna gospodarska blokada. Preorientirati se je bilo 
potrebno na nove dobavitelje opreme in posledica tega je bila 
sprememba celotnega koncepta izgradnje. Ta nujna preorien- 
tacija je povzročila, da se je z gradnjo nadaljevalo šele v letu 
1950. Po novi zamisli je odpadla gradnja druge elektrolize, 
prvi se je pa zvečala zmogljivost na 150.000 ton letno.

Intenzivna montaža se je pričela šele, ko je leta 1952 Med
narodna banka za obnovo in razvoj odobrila Jugoslaviji kredite 
v ta namen.

Izgradnja prvega dela tovarne je bila končana leta 1954. 
Spomladi leta 1954 smo začeli spuščati v pogon tovarno glinice. 
Kmalu smo proizvedli svojo lastno glinico. To smo začeli upo
rabljati v elektrolizi, ki je bila tudi dograjena in v novembru 
istega leta je že pritekel prvi aluminij iz elektrolitskih peči. 
Ko smo prebrodili prve težave in ugotovili, da je tovarna spo
sobna obratovati ter proizvajati glinico in aluminij, smo 21. 
novembra 1954. leta tovarno uradno odprli.

Vzporedno z izgradnjo tovarne smo posvečali posebno skrb 
izgradnji objektov družbenega standarda, ki služi občanom za 
osebne in skupne potrebe, za razvedrilo, razvoj in dobro po
čutje. V letih izgradnje naše tovarne smo vlagali sredstva tudi 
v gradnjo družbenih stanovanj s spremljajočimi objekti in 
napravami. Prvotni koncept razvoja družbenega standarda je 
bila izgradnja naselja z vsemi potrebnimi instalacijami za ure
jeno bivanje delavcev, zaposlenih v tovarni. Po tem programu 
smo v naselju zgradili 400 stanovanj na gozdnem področju, ki

so ga pred tem opremili z osnovnim komunalnimi napravami 
(vodovod, kanalizacija, ceste in elektrika). Tako je v letih 1947 
do 1954 zraslo novo delavsko naselje z 2.000 prebivalci.

Zaradi naraščanja prebivalstva je postalo pomembno vpra
šanje osnovne šole. Do 1950. leta so otroci obiskovali osnovno 
šolo v Lovrencu. Tega leta je bila ustanovljena v Kidričevem 
štirirazredna osnovna šola. Svoje prostore je imela v baraki 
Sole učencev v gospodarstvu, nato v baraki današnjega naselja
II. Okoli leta 1953 smo začeli graditi stadion z vsemi pomemb
nejšimi športnimi objekti, kot so igrišča za odbojko, tenis in 
seveda nogomet. Izgradnjo športnih objektov je financirala 
tovarna, mnogo pa je bilo opravljenega s prostovoljnim delom. 
Tovarna je najprej financirala izgradnjo nove 5 razredne osno
vne šole, pozneje pa izgradnjo popolne osemletke s telovadnico. 
Če se povrnemo ponovno k razvoju tovarne, lahko ugotovimo, 
da tovarna po izgradnji še ni bila tehnološko zaokrožena celo
ta. Manjkala je tovarna anodne mase. Anodno maso smo mo
rali takrat uvažati. Glede na različne dobavitelje je kvaliteta 
anodne mase stalno nihala. Z izgradnjo lastne tovarne anodne 
mase smo pričeli leta 1957. Ta tovarna ni bila pomembna samo 
kot nov proizvodni objekt, ampak predvsem zaradi svoje za
snove, ker je bilo prvič v naši tovarni uvedeno avtomatsko 
upravljanje proizvodnega procesa. Lahko rečemo, da je po
stavitev tovarne anodne mase drugi mejnik v dobi razvoja to
varne, ki pomeni prehod od mehanizirane na avtomatizirano 
proizvodnjo.

Nagel razvoj tehnologije v proizvodnji glinice v aluminijski 
industriji na svetu je kmalu terjal modernizacijo tudi v naši 
tovarni. Že v letu 1958 smo pričeli pripravljati prve načrte za 
rekonstrukcijo in modernizacijo tovarne glinice. Pri rekon
strukciji glinice smo spremenili tehnološki postopek, z uvedbo 
avtomatizacije pa smo dosegli še enakomerno kvaliteto glinice, 
zvečanje proizvodnje pri zmanjšanem številu delavcev, boljše 
izkoriščanje surovin in zmanjšanje porabe energije.

Prav tako kakor pri proizvodnji glinice smo izboljšali delov
ni proces tudi v elektrolizi. Od prvotno zasnovane kapacitete 
elektrolize 15.000 ton letno smo po zaslugi izboljšav dosegli 
letno kapaciteto 20.000 ton aluminija. Istočasno smo> začeli z 
gradnjo nove elektrolize s kapaciteto 25.000 ton aluminija 
letno, ki je šla v pogon v letu 1963.

V svetu je bil nagel razvoj tehnologije pridobivanja alumi
nija. Temu razvoju smo hoteli slediti tudi mi, zato smo začeli 
razvijati lastne peči s predpečeno anodo. Od leta 1970 do leta 
1976 smo imeli v pogonu 12 poskusnih peči na predpečeno ano
do1, ki so dosegale dobre proizvodne uspehe, vse smo imeli pri
pravljeno za začetek izgradnje tovarne predpečenih anodnih 
blokov, vendar je bila izgradnja tega obrata, na osnovi mnenj 
takratnih strokovnih kadrov v tovarni, ustavljena. Od takrat 
dalje smo napravili in kupili nekaj študij o modernizaciji elek
trolize, ki je najbolj vitalni del v celotni aluminijski vertikali, 
brez katere si razvoja predelave in finalizacije ne moremo za
misliti. Samoupravni organi so že sprejeli koncept moderniza
cije proizvodnje primarnega aluminija, pri realizaciji tega kon
cepta se pa pojavljajo predvsem finančne težave, ki so izrazi
tejše ob sedanji gospodarski situaciji celotne države.

Skozi vse obdobje smo v tovarni skrbeli za modernizacijo, 
obnavljanje strojev in naprav, posodabljanje najrazličnejših 
del preko strokovnih služb in na osnovi inovacijskih predlogov 
delavcev, vse z namenom, da bi dosegli čim boljše proizvodne 
rezultate in da bi olajšali delo delavcev in izboljšali delovne 
pogoje v katerih delavci delajo.

Aluminij



Zgradili smo tudi novo livarno, kjer proizvajamo ozka in 
široki liti trak, lito žico, rondelice in izparilnike. To je znatna 
pridobitev v finalizaciji proizvodnje in kar se odraža tudi v 
boljšem finančnem uspehu.

Skozi vso tridesetletno delovanje delovne organizacije so se 
delavci srečevali z najrazličnejšimi problemi in težavami, ki so 
jiih uspešno reševali. Tovarna je bila od vsega začetka kovač
nica delavcev. Delavoi tovarne so se z bogatimi izkušnjami z 
lahkoto vključevali v reševanje problematike tudi v širši druž
beni skupnosti. — Ob tem se moramo spomniti na proizvodno- 
tehnološke težave pri spuščanju tovarne v pogon, na težave, ki 
so nastajale v tovarni ob redukcijah električne energije, ko je 
bilo potrebno ustaviti proizvodnjo tudi v vseh pečeh v elektro
lizi, na zaostrene odnose ob spreminjanju sistemov pri delitvi 
osebnih dohodkov, skratka, preživeli smo marsikatero »neurje«, 
najhujši »vihar« smo pa preživljali zadnja leta našega obrato
vanja, ko je zaradi medsebojnih odnosov med temeljnimi orga
nizacijami in delovno skupnostjo skupnih služb Skupščina ob
čine Ptuj sprejela sklep o uvedbi družbenega varstva za našo 
delovno organizacijo. Pa tudi to je mimo, je pa dobra šola za 
vse delavce, ki so pred ukrepom, med njim in po njem vestno 
izpolnjevali svoje delovne obveznosti, kar se vidi iz doseženih 
proizvodnih rezultatov. Anton Kozoderc

Samoupravljanje in 
družbenopolitične 
organizacije v TGA

Leto 1950 pomeni za jugoslovansko družbeno skupnost po
memben mejnik. Takrat smo stopili na pot delavskega samo
upravljanja — začeli smo uresničevati socialistično demokra
cijo in s tem odprli lastno, izvirno pot razvoja.

Samoupravljanje smo med prvimi uvedli tudi v TGA — 8. 6. 
1950 je bil izvoljen Delavski svet podjetja, ki ga je sestavljalo 
40 članov; Delavski svet je izvolil tudi Upravni odbor z 9 člani 
kot njegovim izvršilnim organom.

V tem času je bila tovarna v investicijski izgradnji, temu 
ustrezno so bile pristojnosti organov upravljanja še bolj ozke 
in so predstavljale predvsem posvetovalni pomen. Pričel pa se 
je proces prehoda iz administrativnega vladanja državnega 
aparata na samoupravljanje proizvajalcev.

Temelj delavskega samoupravljanja je odločanje o delitvi 
materialnih dobrin — v času, ko je bilo podjetje še v izgradnji 
še ni ustvarjalo dohodka, zato ta pogoj ni bil izpolnjen. Izkuš
nje, ki so bile pridobljene do leta 1954, ko se je pričelo s po
skusno proizvodnjo, pa so bile dragocene in so se poznale pri 
nadaljnjem razvijanju samoupravljanja.

S pričetkom redne proizvodnje se je začelo v podjetju sa
moupravljanje v pravem pomenu. Število članov Delavskega 
sveta je bilo povečano od 40 na 60. Take» so člani pokrivali 
celotno tovarno; volilce so obveščali o delu Delavskega sveta, o 
zadevah,1 ki so se obravnavale na sejah in sklepih, ki so jih 
sprejeli. Skupine članov Delavskega sveta so po obratih na 
sestankih s sodelavci obravnavale zadeve iz dnevnih redov sej 
in zbirale mnenja članov kolektiva, predstavniki skupin so na 
sejah predlagali tista stališča, za katera so se odločili v bazi.

V letu 1957 se je s sprejemom več zakonov bistveno okre
pilo samoupravljanje v gospodarskih organizaoijah tako, da so 
Delavski sveti odločali o dohodku, določali proizvodne plane, 
ki so imeli vključene potrebe državnih organov za normalen 
razvoj družbenih dejavnosti (izobraževanje, zdravstvo...).

Po vzgledu sindikalne organizacije se je v letih 1959 in 1960 
začelo z decentralizacijo delavskega samoupravljanja v TGA. 
Po razpravah je leta 1961 Delavski svet sprejel sistem organi
ziranosti samoupravnih organov. Ker se je podjetje organizi
ralo glede na tehnološki proces na tri proizvodne ekonomske 
enote in proračunsko enoto, so bili na nivoju) obratov Sveti 
proizvajalcev ekonomskih enot, osrednji organ je še naprej 
ostal Centralni delavski svet z Upravnim odborom kot izvršil
nim organom. Samoupravni organi v ekonomskih enotah so 
samostojno uveljavljali delovna razmerja, sprejemali pravil
nike ter razpravljali o delitvi dohodka in o vseh samoupravnih 
aktih, ki so se sprejemali na Centralnem delavskem svetu 
podjetja.

S spremembo Ustave v letu 1963, ki je postavila enotne 
temelje samoupravljanja na vseh sektorjih družbenega dela, 
saj smo pred tem imeli delavsko samoupravljanje in družbeno 
upravljanje, je bila izvršena nadaljnja reorganizacija samo
upravljanja — notranjo organizacijo urejajo delovne organiza
cije s Statuti teh. Po tem je bil izvoljen na neposrednih volit
vah Delavski svet delovne organizacije, ki je štel 60 članov, 
Delavski svet pa je izvolil 8 članov Upravnega odbora, direktor 
delovne organizacije je bil član Upravnega odbora po položaju. 
V delovnih enotah — glinici, aluminiju, energetiki, vzdrževalnih 
obratih, prometu in osrednjih službah so bili izvoljeni Sveti 
proizvajalcev; delovne enote so predstavljale tehnološko in

Skladišče aluminija nekoč

ekonomsko zaokrožene proizvodne oz. storitvene organizacijske 
enote.

Ustavna dopolnila v letih 1967, 1968 in posebno v letu 1971 
so korenito posegla v dotedanje odnose. Pri tem gre predvsem 
za ustanavljanje TOZD in za uveljavljanje novega položaja ne
posrednih proizvajalcev, kar so opredeljavala tim. »delavska 
ustavna dopolnila.« Vsebina sprememb je bila predvsem v one
mogočanju bodočih različnih oblik odtujevanja oblasti od de
lavcev ter zagotovitvi razredne vsebine razvoja samoupravnih 
socialističnih družbenih odnosov; predvsem XV. ustavno dopol
nilo je opredeljevalo nadaljnji razvoj socialističnega samoupra
vljanja v delovnih organizacijah.

V letu 1973 smo v TGA organizirali TOZD kot najmanjše 
družbenoekonomske celice. Na osnovi večmesečne javne raz
prave, ki so jo vodile DPO TGA, smo ustanovili 4 TOZD — 
Glinica, Aluminij, Vzdrževanje, Promet in Delovno skupnost 
skupnih služb.

Po določilih Samoupravnega sporazuma o združitvi v delov
no organizacijo TGA »Boris Kidrič« je organiziranost samo
upravljanja bila naslednja:

— na nivoju delovne organizacije je bil Delavski svet, ki so 
ga sestavljali delegati iz vseh TOZD glede na število delavcev te,

— Delavski svet delovne organizacije je imel za posamezna 
področja kolektivne izvršilne organe (6),

— v TOZD oz. DSSS je najvišji organ samoupravljanja De
lavski svet TOZD oz. DSSS,

— Delavski svet TOZD oz. DSSS je imel za posamezna po
dročja te kolektivne izvršilne organe (6).

Z organiziranostjo delovne organizacije na TOZD smo dose
gli globoko v decentralizacijo samoupravljanja. O dohodku 
TOZD ne odloča Delavski svet delovne organizacije, ampak de
lavci v TOZD, ob upoštevanju vseh principov socialističnega 
samoupravljanja, kot so vzajemnost, solidarnost in ostalih. 
TOZD omogoča, da delavec vse bolj prihaja do izraza, ne samo 
kot proizvajalec, temveč tudi kot samoupravljalec; da se lahko 
vključi v tekoče razprave in odločanje o vseh pomembnejših 
zadevah, ki zadevajo njegov trenutni in bodoči ekonomski po
ložaj. Iniciativa in odgovornost samoupravljacev ima vse po
goje za krepitev, pravtako rast socialistične samoupravne zave
sti. Razvilo se je neposredno odločanje na zborih delovnih 
ljudi, ob predhodnem pravočasnem in ustreznem obveščanju 
delavcev preko delovnih skupin. Zbori se po potrebi delijo na 
delne zbore delavcev po organizacijskih enotah, kajti praksa 
je pokazala, da so zbori učinkovita oblika odločanja le, če niso 
preštevilni. Organi samoupravljanja na ravni DO in TOZD de
lujejo na delegatskih načelih.

V času od ustanovitve TOZD v TGA do naše 30. obletnice 
proizvodnje je doživela delovna organizacija še dve spremembi 
— vključitev TOZD Livarna lahkih barvnih kovin iz Trbovelj 
in ustanovitev OZD, kjer smo v asociaciji skupaj z »Impolom« 
iz Slovenske Bistrice. Delavci TOZD iz Trbovelj sodelujejo 
preko delegatov v samoupravnih organih TGA, enako tudi de
lavci TGA v organih SOZD.

Zadnjo spremembo samoupravne organiziranosti smo de
lavci potrdili na referendumu v letošnjem letu s sprejemom 
novega samoupravnega sporazuma o združitvi v delovno orga
nizacijo TGA in Statutom delovne organizacije TGA.

Tako delovno organizacijo TGA sestavljajo TOZD — Tovar
na glinice, Proizvodnja aluminija, Predelava aluminija, Livarna 
lahkih barvnih kovin, Vzdrževanje, Promet, Kontrola kvalitete 
in za opravljanje skupnih del dve delovni skupnosti — Strokov
no administrativnih služb ter Spremljajočih dejavnosti.

Pravtako smo se odločili za kolektivno vodenje delavne or
ganizacije, vodi ga Kolegij, ki ga sestavljajo predsednik in trije 
člani, zadolženi za posamezna področja.

(Nadaljevanje na 6. strani)



V delovni organizaciji delujejo družbenopolitične organiza
cije — sindikalna organizacija, Z v e z a , komunistov, Zveza soci
alistične mladine in aktiv Z v e z e  borcev NOV.

Vzporedno z razvojem in rastjo tovarne, kakor tudi organov 
samoupravljanja so se razvijale in rastle tudi družbenopolitič
ne organizacije kot idejne politične sile in voditelji mladega 
kolektiva na Dravskem polju, ki ni imel bogatih proletarskih 
tradicij in je zato bila tudi tembolj težka in odgovorna vloga 
subjektivnih sil v borbi za izpolnjevanje delovnih nalog in za
vestnih samupravnih odločitev.

V družbenopolitičnem delovanju v kolektivu so politične 
organizacije dosegale določene uspehe in premagovale razno
vrstne težave in konflikte, ki so se pojavljali v procesu proiz
vodnje, samoupravljanja in razvojnega napredka delovne or
ganizacije. Za doseženo razvojno pot, predvsem v času aktivne 
izgradnje delovne organizacije, gredo zasluge odgovornemu de
lovanju članov kolektiva v družbenopolitičnih organizacijah in 
organih samoupravljanja.

Oblike udejstvovanja ZK in sindikata v življenju delovnega 
kolektiva in ipri njegovih naporih pri proizvodnji, razvijanju 
delovne organizacije in samoupravljanju so bile zelo pestre in 
številne.

Živahna dejavnost je bila na področju samoupravnih odno
sov pri ustanavljanju temeljnih organizacij združenega dela. 
Prav tako so se obravnavali ustavni amandmaji ter predlogi 
nove zvezne in republiške ustave in predlogi samoupravnih 
aktov v kolektivu. V zvezi s tem se je sindikalna organizacija 
kakor zveza komunistov, morala prilagoditi novemu duhu in se 
v tem smislu preosnovati.

Tako SO' zaživele osnovne organizacije po vseh TOZD in v 
Delovni skupnosti skupnih služb. Osnovne organizacije so v 
TOZD in Delovni skupnosti odgovorne za družbenopolitično 
dejavnost.

Prizadevanja družbenopolitičnih organizacij in samoupravni 
status v TOZD so pospešili proces med delovnima kolektivoma 
Impola in TGA, kar je bil dolgoročen cilj vseh družbenopolitič
nih in gospodarskih dejavnikov obeh kolektivov.

Organiziranost sindikalne organizacije TGA temelji na 
članu, ki se povezuje v sindikalno skupino na svojem področ
ju, preko osnovne organizacije v Konferenco osnovnih organi
zacij sindikata TGA. Pri sindikalni organizaciji delujejo aktiv 
žena, aktiv1 krvodajalcev, aktiv ZB NOV, moški pevski zbor, 
godba na pihala, tovarniška samopomoč, blagajna vzajemne 
pomoči in komisije za posamezna interesna področja. Vsak 
član TGA je tudi član sindikata.

Organiziranost ZK v TGA se začne pri članu, ki se povezuje 
v osnovni organizaciji ZK; na nivoju delovne organizacije de
luje Stalna akcijska konferenca ZK TGA. V delovni organizaciji 
je 182 članov, kar je le 8 %  vseh zaposlenih.

Organiziranost Zveze sooialistične mladine temelji na članu, 
ki je aktiviran v Osnovni organizaciji v TOZD oz. Delovni sku
pnosti; kot povezovalec vseh Osnovnih organizacij pa deluje 
Konferenca Zveze socialistične mladine, v TGA je 500 mla
dincev.

Če bi ob koncu ocenili delovanje samoupravnih organov in 
družbenopolitičnih organizacij TGA skozi 30 let obratovanja, 
je potrebno reči:

1. Velika aktivnost, požrtvovalnost in odrekanja so bila pri
sotna v začetnih letih obratovanja.

2. Samoupravni organi in družbenopolitične organizacije 
TGA so popuščale poslovodnim strukturam, ki so iz leta v leto 
obljubljale občutnejši razvoj delovne organizacije. Ostalo je 
pri besedah in zbirki različnih razvojnih programov, ki pa so 
v večini le na papirju; rezultat je viden — delovna organizacija 
je na področju proizvodnje aluminija tehnološko popolno za
ostala, delavci le s skrajnimi napori za ceno zdravja še vstra- 
jajo pri proizvodnji in dosegajo zelo dobre proizvodne rezultate.

Prvi aluminij v elektrolizi B leta 1963 Foto: Z. Kozoderc

Odmor

3. Z organiziran jem TOZD v delovni organizaciji TGA nismo 
dosegli ciljevj ki jih je predvidel samoupravni razvoj naših 
delovnih organizacij — v eni izmed TOZD je celotna struktura 
od poslovodnih delavcev, samoupravnih organov in družbeno
političnih organizacij) TOZD, vsebolj delovala dezintegrativno 
znotraj delovne organizacije.

4. Tudi po sprejemu Zakona o združenem delu —i »mali 
ustavi«, ki je nastala iz potreb in ciljev naše samoupravne 
družbe, se odnosi niso spremenili, tehnokratizem in tehnobiro- 
kratizem se je v delovni organizaciji v nezmanjšani širini na
daljeval.

5. V letu 1983 smo doživeli, po neuspelih naporih posamez
nikov, ki delajo in živijo za TGA, samoupravnih organov in 
družbenopolitičnih organizacij na nivoju TGA, da bi se razmere 
uredile in izboljšale, začasni ukrep družbenega varstva SO 
Ptuj v delovni organizaciji, TOZD in DSSS TGA.

V sklepu Zbora združenega dela, ki je obsegal 3 strani na
šega tovarniškega časopisa je podana odločitev za ukrep — ne 
zaradi ekonomskih težav oz. neizpolnjevanja pridobitve dohod
ka, ampak zaradi razmer in odnosov v TGA. Odstavljena je 
bila večina poslovodnih delavcev in delavcev s posebnimi po
oblastili in odgovornostmi v DO, pravtako samoupravni organi 
v TOZD Proizvodnja aluminija in Delovni skupnosti skupnih 
služb ter omejeno uresničevanje samoupravnih pravic delavcev 
pri odločanju v Delavskem svetu delovne organizacije.

6. Enoletni ukrep je za nami — delovna organizacija TGA 
in delavci v njej smo doživeli še eno težko preizkušnjo, ki pa 
ima tudi širši pomen v združenem delu in razvoju socialistič
nega samoupravljanja v Jugoslaviji.

In kako naprej ?
Na področju delovanja samoupravnih organov in družbeno

političnih organizacij je potrebno nadaljevati tam, kjer so za
čeli naši delavci — pionirji razvoja TGA pred 30. leti, z upošte
vanjem Ustave in Zakona o združenem delu; v borbi za razvoj 
delovne organizacije mora biti na prvem mestu tolikokrat ome
njena Modernizacija primarne proizvodnje aluminija (MPPAL).

V vseh organih pa se moramo boriti za samoupravno demo
kracijo — za demokracijo! dela oz. demokracijo združenega 
dela, katere bistvo je v tem, da je delavcem omogočeno nepo
sredno izražanje interesov in demokratično odločanje o pogo
jih in rezultatih dela. Kot okvir razvijanja samoupravne demo
kracije morajo organizirano potekati prizadevanja v naslednjih 
smereh:

— v smeri uveljavljanja strokovnosti in njene demokratiza
cije,

— v smeri prizadevanj za uveljavljanje enakopravnih od
nosov med delavci v naši delovni organizaciji,

— v smeri racionalizacije delegatskega dela in zastopanja v 
vseh organih samoupravljanja in afirmaciji družbenopolitič
nega dela v TGA,

— v smeri krepitve odgovornosti posameznikov na vseh po
dročjih delovanja TGA — pri poslovnih funkcijah, delegatih v 
samoupravnih organih in članih družbenopolitičnih organizacij 
TGA.

Zato, kot povdarja tov. Popit, na velja tudi za TGA: »Naša 
perspektiva ni v redu, disciplini in razreševanju problemov na 
etatističen, birokratski in tehnokratski način, temveč v uresni
čevanju družbenoekonomskih odnosov.«

Milijon ton aluminija v tridesetih letih



TOZD Tovarna glinice
Tovarna g lin ice  proizvaja me

ta lurško g lin ico , specialne g lin i
ce, tekoče vodno steklo in  zeolit 
A  v suspenziji.

Prve tone metalurške g lin ice  
so b ile  proizvedene spom ladi le 
ta 1954 po stolpnem postopku. 
Proces proizvodnje g lin ice  po 
stolpnem postopku je  zahteval 
izredno ve lik fizičen napor zapo
slenih, po d rug i strani pa nas 
doseženi rezulta ti niso zadovo
ljili .  Idejo o rekonstrukciji in mo
dern izaciji smo začeli uresniče
vati 1958 leta. Prehod na sodo
ben kontinu iran Bayer postopek 
je  om ogočil avtom atizacijo  pro 
izvodnega razklopa in dekanta- 
cije. Kontinu iran Bayer postopek 
in odprava ozkih g rl sta om ogo
č ila  večjo proizvodnjo g lin ice  po 
letu 1963, ko je  b ila  praktično 
rekonstrukcija končana. K ljub 
doseženim rezultatom  smo še 
n a p re j izpopo ln jeva li tehno log ijo  
proizvodnje g lin ice . Tako smo o- 
pustili sušenje boksita, ustanovili 
s in ter postopek ter prenehali 
p ro izva ja ti generatorski p lin . V 
ka lc inac iji II. smo prešli na m a
zut, v letu 1983 pa na zemeljski 
plin.

Poleg vseh izboljšav v tehno
lo g iji proizvodnje g lin ice  pa smo 
razvili specialne g lin ice  za raz li
čne namene, tako  za korund, 
e lektroporcelan, avtom obilske 
svečke, po lirne paste itd. Prav 
tako pa smo uvedli m letje  spe
c ia ln ih g lin ic  za potrebe naših 
odjemalcev.

V letih ,1979— 1982 smo z last
nim znanjem razvili tehno log ijo  
za proizvodnjo zeolita  A, ki na
domešča v p ra ln ih  sredstvih tri - 
po lifosfat. Za pro izvodn jo  zeolita 
A  smo upo rab ili obstoječo opre
mo od opuščenega sinter posto
pka. Ena od surovin za proizvo
dnjo zeolita A  je  tekoče vodno 
steklo, zato smo razvili postopek 
za raz tap ljan je  trdnega vodnega 
stekla.

Tako kot smo znali v TOZD to 
varna g lin ice  dosle j upo rab iti la 
stno znanje, predvideno tud i v 
bodoče g ra d iti svoj razvoj na la 
stnem znanju. Ena najpom em b
nejših nalog, ki nas čaka, je  
sprememba tehno log ije , oziroma 
prehod na površinsko aktivno 
g lin ico , kar je  velik izziv za do 
mače strokovnjake.

TOZD Proizvodnja 
aluminija

M arsikoga zanima, kako je  kaj 
v TOZD Proizvodnja a lum in ija . V 
tem članku novega odgovora ne 
boste našli. TOZD Proizvodnja 
je potrebno obiskati te r prežive
ti vsaj en dan in eno noč v e le 
ktroliz i. Ko nas je  obiskal socio
log, raziskovalec človeškega du 
ha, Štefan Kališnik, ni b ilo  ja - 
snp, »ali naj verjam e možem ug
ledne postave kot so: Marx, D o

stojevski, Cankar in tisoče d ru 
gih sodobnih raziskovalcev.« Zdi 
se mi, da po og ledu elektrolize 
bo lj ve rjam e »Spantaku, M a tiji 
Gubcu, Janu Palachu, železar- 
jem v Nem čiji, rudarjem  v A n g li
ji,  črncem v A frik i in  m ilijonom  
drugim , ki so se za kva lite to  ži
v ljen ja  bo jeva li in za njo tudi 
um irali.« O b iskova li so nas tud i 
ve lik i funkc iona rji. Nekatere smo

Elektroliza A nekoč

Proizvodnja zeolita

komaj doh iteva li, ko so h ite li 
skozi halo. Kaj pa tisti, ki so 
preživeli 20,25 a li celo 30 let de 
la v e lektro liz i, tis ti, ki so prem a
ga li to uničevalsko tehno log ijo , 
tis ti, ki d a je jo  sebe, so danes 
na jvečji hero ji in največji borci 
za kva lite to  ž iv ljen ja vseh nas. 
Zato je najpom em bnejše govori
ti o n jih, ka jti TGA so ljud je  in 
30 ob le tn ica  je  njihov praznik.

Toda pri nas niso vsi takšni, 
m nogi še ž iv ijo  od dela drugih. 
Torej so ljud je , ki ne priznajo 
nobene morale, socializma ne 
spoštujejo, tud i bog je  za njih 
mrtev. K ljub temu jih  prenaša
mo, ker so v m anjšini, in upamo, 
da se bodo popravili.

REKORDNA PROIZVODNJA
Izogibal se bom številk, ker jih  

je  b ilo  več kot preveč pri obrav
navi period ičnega obračuna. 
N ujno je  poudariti proizvodnjo v 
el. A, ki je  v prvih devetih me
secih znašala 15.825 ton, za 324 
tone presega plan in 204 več kot 
lan i. Vsa>ka čast delavcem el.
A, ne samo zaradi rekordne p ro 
izvodnje, am pak ker so ta rekord 
dosegli po 30 letih obra tovan ja .

Vprašam se, kako d o lg o  je  
možno še dosegati takšne rezul
tate. V el. B je  proizvodnja in 
ooraba nekoliko slabša, čeprav 
tud i presegamo plan. Uspeh, ki 
smo ga dosegli na novih ce licah 
je  izreden, to  je  bodočnost hale
B. Za obe e lektro liz i je  značilno, 
da je  treba še vztra ja ti za iz
bo ljšan je  tehnološke d iscip line . 
Pomožni obra ti, anodna masa in 
energetika nad a lju je jo  tra d ic ijo  
pridn ih  in sposobnih delavcev, ki 
to s svojim i rezulta ti dokazujejo.

Za vodstvo TOZD smo rekli, da 
nas reši le delo, sodelovanje in 
medsebojno zaupanje. Večina se 
je  temu odzvala, rezultati so v i
dni.

KAKO NAPREJ

Družbeno varstvo je  mnogo 
zahtevalo od nas in smo nekaj 
pozitivnega tu d i uve ljav ili. Kot 
n iko li prej smo jasno d e fin i
rali razvojne naloge v okvirju 
MPPAI. Pravice investito rja  smo 
prenesli na TGA, spre je li smo 
vse možne sporazume in p red lo 
ge, ki pom enijo  rea lizac ijo  
MPPAI, s čemer smo dokazali 
pripadnost TGA in enakoprav
nost z osta lim i TOZD.

Razvojno in kadrovsko smo se 
usmerili izključno na strokovno 
delo. Izbo ljša lo  se je  sodelova
nje z osta lim i TOZD in sektorji. 
Rezultati se kažejo pri pro izvod
nih rezultatih in razvojnih na lo 
gah. Zbra li smo dovo lj pogum a, 
da sami in v sodelovanju s fa 
kulte tam i razvijam o zahtevne na 
loge, ki smo jih  dosedaj le na ro 
ča li od zunaj. S poizkusnim i ce
licam i bomo na ta  način uve lja - 

(Nadallevanle na 8. strani)



Elektroliza B nekoč

v ili svoje lastno znanje, ki smo 
ga p rid o b ili pri dosedanji p ro iz
vodn ji.

Delavcem ne smemo preveč 
o b lju b lja t i,  toda  nekatere začete 
aktivnosti moramo uresničiti. Bo
ljše vrednoten je  proizvodnih de 
lavcev, pravica do rekreacije, 
dopusti, p roblem i inva lidnosti, 
pom an jkan je  delavcev v e lektro 
lizah in zdravstvena zaščita so 
g lavne naloge.. Lahko zaključim , 
da je  stanje v TOZD dobro, saj 
smo se m edsebojno dovo lj zb li
žali na človeških osnovah, ne na 
p rinc ipu  sile.

Toda resnica je, da se ta po- 
končevalska tehno log ija  ni in še 
nekaj časa ne bo sprem enila. Ta 
čas se moramo tru d iti, da bo 
mo zdržali z enakim tempom de
la in rezultatov.

Če pa bodo ta k ra t delavci iz i
g ran i, potem nam n iti heroizem 
n iti entuziazem, o katerem sem 
uvodom a povedal, ne bo več po 
m agal.

Ivo Ercegovič, d ip l. ing.

Milijon ton aluminija 
v tridesetih letih

TOZD Predelava TOZD Livarna lahkih
aluminija barvnih kovin

Osnovna de javnost TOZD Pre
de lava a lu m in ija  je  v livan je  in 
prede lava a lu m in ija  in a lu m in i
jev ih  z litin .

Z naložbam i v livarniške ka 
pac ite te  smo zaokrožili p ro izvod
ni program , s katerim  v ce lo ti 
pokrivam o tehno loške zahteve 
naših kupcev. Tako smo v obratu  
Livarna usposobljen i za lit je  l i 
varskih in gne tn ih  z litin  različnih 
ob lik  in kva lite t. Poudariti je  po
trebno, da smo v obratu  Prede
lava v izredno kratkem času os
v o jili p ro izvodn jo  lit ja  ozkega 
traku, širokega traku  in lite  žice. 
Enostavni program , ki je v za
četn i fazi obsegal le čisti Al, 
smo z lastnim  znanjem  in iz
kušnjam i razširili na zahtevnejše 
z litine . V e lik skok v tehnološkem 
smislu je  zahteval tud i spremem
bo m iselnosti od prvega do zad 
n jega zaposlenega delavca, kar 
je  za tako  kratek čas sigurno 
ve lik  uspeh.

V e liko  napora je  b ilo  vlože
nega tu d i v pro izvodn jo  ronde- 
lic  s ka te rim i v pretežni meri 
p rod iram o na zahtevna tržišča. 
S proizvodom  kot je  ronde lica  
smo v  TOZD Predelava prešli 
iz naše standardne  enote meter 
oz. centim eter na stotinke m ili
m etra, kar še danes marsikomu 
povzroča nem alo težav.

Posebno mesto pri letošnjem 
tovarniškem  ju b ile ju  ima tokra t 
ob ra t Izpa riln ik i, ki je  s svojim i 
de lovn im i uspehi zaslužil tud i sre
brn i znak. Z naložbo v lin ijo  Ex-

panda l je  možno p ro izva ja ti 1600 
t izpariln ikov, s čemer v ce lo ti 
pokrivam o zahteve jugos lovan
skih pro izva ja lcev bele tehnike.

Tudi delovni inva lid i, ki smo 
jih  zaposlili na lin ija h  za pro iz
vodn jo  ronde lic in izpariln ikov, so 
povsem upravič ili p rem estitiv  na 
nova delovna mesta.

M ilan  Pristovšek, d ip l. inž.

O zira je  se na prehojeno pot, 
posebno pa na dobo, ko smo 
delavci livarne združili svoje d e 
lo z delom DO TGA v K id riče 
vem in obenem upoštevaje po
slovne možnosti, ki se nam nu
d ijo , lahko zaključim o, da je  
pred našo tem e ljno  o rgan izacijo  
dobra razvojna perspektiva. De
lavci TOZD livarne smo dolžni, 
da s svojim i prizadevan ji, d ob 

rim strokovnim , samoupravnim  in 
d ružbenopo litičn im  .delom, v n a j
večji meri prispevam o svoj delež 
v n a d a ljn ji poslovni krep itv i in k 
napredku lastne TOZD in DO pa 
tu d i širše skupnosti.

O b te j p riložnosti iskreno če 
stitam o vsem delavcem v DO 
TGA »Boris Kidrič« Kidričevo, za 
uspehe, dosežene v  30-letnem 
delu.

30 let 
TGA



TOZD Vzdrževanje

Iz Vzdrževanja

TOZD Promet

Vzdrževanje delovnih sredstev 
je  poseben proizvodni sistem, ki 
je  tako o rgan iz iran in oprem ljen, 
da lahko opravlja  usluge za po 
trebe neposredne proizvodnje v 
delovni o rgan izac iji. Sistem vzdr
ževanja neposredno vpliiva na 
pro izvodnjo in ima nalogo, da 
kon tinu irano  vzdržuje sposobnost 
delovnih sredstev v op tim a ln ih  
m ejah in ustvarja pogoje  za n ji
hovo izkoriščanje v proizvodnem 
procesu. V naši delovni o rgan i
zac iji im amo zelo stare proizvo
dne naprave, ki so pretežno iz 
uvoza, zato je  vloga vzdrževanja 
še to liko  pomembnejša in o dgo 
vornejša

V TOZD Vzdrževanje delovne 
o rgan izac ije  TGA BORIS KIDRIČ 
Kidričevo je  zaposlenih povpre
čno 525 delavcev. O rga n iza c ij
sko smo razde ljen i na strojno 
vzdrževanje, ki ima v sestavi 
največ delavcev, e lektro vzdrže
vanje, g radbeno vzdrževanje, 
vzdrževanje avtom atike  in p ri
prave dela. Vzdrževalniška dela 
izvajam o v dveh večjih de lavn i
cah to sta strojna delavnica I in 
strojna de lavn ica II in v manjših 
de lavn icah, ki so raztresene po 
delovni o rgan izac iji. V strojni 
de lavn ic i I popravljam o stroje in 
naprave pretežno za proizvodne 
obrate g lin ice  v s tro jn i de lavnic i 
II pa opravljam o vzdrževalniška 
dela za dvorane za proizvodnjo 
a lum in ija  in livarne. V prostorih 
strojne delavn ice I im amo še e le 
ktro vzdrževanje, vzdrževanje av
tom atike  te r priprave dela.

V organ izacijsko sestavo vzdr
ževanja spada tud i skladišče re
zervnih delov, ki ima prav tako  
posebne prostore.

Večja dela, ki jih  opravlja  
TOZD Vzdrževanje v delovni o r
gan iza c iji so:
obnova e lektro litskih  celic, gene

ra lno popravilo  ka ic inacijskih  
peči, avtoklavne vrste, parnih ko
tlov, anodne mase in vzdrževa
n je  vseh ostalih naprav v DO.

V vzdrževanju smo z leti te 
ž ili k temu, da bi težka ročna 
dela našim delavcem č im bolj 
o la jša li. Tako smo posodobili te 
hno log ijo  obnove e lektro litskih  
celic, ko smo kup ili dva te lesko
pska bagerja za rušenje d o tra 
jane  obzidave e lektro litsk ih  celic 
in odpravili težaško ročno delo 
naših delavcev, v nam dobro 
znanih delovnih pogojih .

Z leti so se p o ja v lja le  potrebe 
po izdelavi vse več rezervnih de 
lov v delovni o rgan izac iji, tako 
smo kupili več novih obde lova l
nih strojev, da smo nadom eščali 
stare, že izrabljene stroje.

Pri strojni de lavn ic i I g radim o 
orod ja rno  za izde lavo  in vzdrže
van je  o rod ij za ronde lice . K ljuč
ne orodjarske stroje smo že ku
p ili.

Na elektro področju  smo v 
sklopu nove livarne zg rad ili la 
bo ra to rij za m ikroelektroniko, ki 
je  žal le polovično oprem ljen,

V bodočnosti nas čaka jo  po
membne naloge. H itre je  m ora
mo posodab lja ti naprave in op 
remo v vzdrževanju, osvo jiti mo
ramo pro izvodnjo rezalnih orod ij, 
usposobiti se za vzdrževanje mi- 
kroelektronskih sistemov, p red
vsem pa se moramo zavzemati 
za spremembo m iš ljen ja , da je 
vzdrževanje m anj pomembna de
javnost, saj neposredno vpliva 
na stroške proizvodnje. S kva li
te tn im  in učinkovitim  vzdrževa
njem preprečujem o nepričakova
ne in da ljše  zastoje v pro izvod
n ji, kar se vsekakor odraža pri 
izvrševanju dogovorjen ih  obvez 
pri p roda ji naših končnih pro iz
vodov.

Rudi Belšak, d ip l. ing.

Ko človek ocen ju je  uspehe na 
nekem področju , se nehote ozre 
na sam začetek in skuša prim er
ja ti,  kako je  b ilo  ta k ra t in kako 
je  danes. Razlike so ponavadi 
očitne, še posebej če je  med 
tem m in ilo  trideset let. M arsika j 
se je  sprem enilo, od im proviz ira
nih o rgan izacij dela do trdnejših 
o rgan izacijskih  sistemov, od pre
prostih tehnoloških rešitev pa do 
zapletenih v isokostoriln ih strojev 
in naprav. Transportna dejavnost 
pri tem ni b ila  izjema. Spremi
n ja la  in razvija la  se je  vzpore
dno z razvojem in rastjo  tovarne 
v Kidričevem.

Investitor, ki je  g ra d il tovarno 
med vojno, je zapustil 5 km in 
dustrijskih tirov, eno lažjo parno 
lokomotivo prem ikalko, tirn i žer
ja v  »DEMAG« in 15 vagonov za 
notran ji transport.

Ker začetna transportna sred
stva in ob jek ti niso zadoščali 
potrebam  novo zgra jene tovar
ne, smo dog rad ili 25 km novih 
tirov, s katerim i smo povezali 
vsa naklada lno  —• razkladalna 
mesta. Kupljeni sta b ili novi pa r
ni lokom otivi, takozvani UNRI, 
83 vagonov za prevoz premoga 
in 15 vagonov za prevoz rdečega 
b la ta . Področje cestnega prome
ta pa je  razpo laga lo  z nekaj av
tobusi, goseničarjem  UB-100 in 
trem i bu ldožerji. O sta la trans
portna dela pa so se izvrševala 
z lopa tam i in močnim i rokami. 
Prenekatera hrbtenica še danes 
čuti posledice.

Razvoj pa je  šel nezadržno 
napre j. V tridesetih  le tih  smo 

veliko sprem enili:

—  obnovili smo industrijske 
tire  in tirne  naprave,

Pogled na tovarno
—  m odern iz ira li smo vleko, 

kup ljena je  b ila  d iese l-e iektri- 
čna lokomotiva,

—  bu ldožerja  so zam enja li na
k lada lc i,

-—- navadni bager UB-100 je 
zam enja l h idravličn i,

•—• težka fiz ična de la  smo 
zm anjša li na minimum, s tem ko 
smo uvedli pa le tizac ijo  in kup ili 
različne viliča rje ,

—  izbo ljša li smo organ izacijo  
de la , jo  usklad ili in p rilagod ili 
predpisom,

—  zg rad ili garažni prostor,

—  izšolali lastni kader za pro 
f il poklicev v železniškem prome
tu

in še bi lahko naštevali, saj d a 
nes TOZD Promet razpolaga z 
obsežnim strojn im  parkom in ka
dri pretežno prom etno-transport- 
ne kva lifikac ije .

Seveda pa trideseta obletnica, 
ne pomeni, da smo lahko p re ti
rano zadovoljn i. M odern izacija  
proizvodnje p ridob ivan ja  a lum i
nija  pomeni tud i za nas velik 
izziv, da sledimo s svojo de jav
nostjo novejšim spoznanjem.

Boris Urbančič, d ip l. org.



TOZD Kontrola 
kvalitete

Čeprav smo ena na jm an jš ih  te 
m eljn ih  o rgan izac ij v delovni or
g an izac iji TGA, naša funkc ija  v 
sklopu de lovanja  cele o rgan iza 
c ije  ni ravno m ajhna, saj sprem
ljam o proizvodnjo od začetka, od 
vhodnih surovin, preko m edfaz
nih procesov do fin a ln ih  izde l
kov. Že sam naslov pove, da je  
g lavna dejavnost naše tem eljne 
o rgan izac ije  kontro la. Kontrola 
kva lite te  surovin in proizvodov 
kot g lavna dejavnost, s stranski
mi dejavnostm i kot ko ličinski 
prevzem surovin, medfazna kon
tro la , vhodna kontro la vzdrževal
nega m ateria la , op ra v lja n je  me
ritev, kontrola meril.

Vse to opravljam o z 76 zapo
slenim i delavai, v petih funkc io 
naln ih enotah.

Homogen in strokovno dobro 
usposobljen kolektiv je  kos mno
gim  vsakodnevnim proizvodnim  
problem om, še posebej pa je  s 
svojim znanjem in zavzetostjo so
de lova l pri uva jan ju  kontrole 
na novih proizvodih TOZD Pre
de lava a lum in ija , pri m eritvah na 
novih pečeh v e lektro liz i in reše
van ju  p rob lem atike  kva lite te  ne
homogenih boksitov. Glinica ob rekonstrukciji leta 1963

Delovna skupnost skupnih služb
Sektor za investicije 
(1984 —  2014)

30 let pro izvodnje je  za nami. 
Smo v sredini a li na koncu ob 
dob ja , ki ga bodo zgodovino
pisci označili s pro izvodn jo  g l i
n ice in a lum in ija  v TGA? Proiz
va jam o na napravah, ki po svoji 
zasnovi sod ijo  v generac ijo  peči 
40-tih let. Kako do lgo  še? Kdaj 
bomo prenehali s pro izvodnjo 
invalidov? Kdo in kda j bo da l 
odgovor na gorn ja  vprašanja? 
Sektor za investic ije  v DSSS? Ve
mo, kaj je  potrebno s toriti, da 
bo proizvodnja tekla še 30 let, 
ko liko  sredstev po trebu jem o in 
in kako jih  gospodarno potrošiti, 
ni pa v našem dosegu:

—• p repriča ti odgovorne stru
kture, da je  pro izvodnja a lu m in i
ja  smoterna iz narodnogospo
darskega vid ika

—  kako in iz ka terih  realn ih 
virov priskrbeti finančna  sredstva

—  priskrbeti dodatne  ko lič ine 
e lektrične energ ije .

Predolgo že čakamo, da b i la 
hko verje li, da bo odgovor prišel 
iz repub like  a li občine. V Lju
b lja n i ugo tav lja jo , da spadam o 
med energetsko, surovinsko in 
kap ita lno  in tenzivne panoge in 
da smo med tis tim i srečneži, ki 
izp o ln ju je jo  pogo je  za prestruk
tu rira n je  iz do lgoročnega p ro 
gram a stab ilizac ije . Naš edini 
a d u t je  ba je  znanje. Delavci 
TGA, Im pola in  d rug ih  tovarn, ki 
skupaj z nami ocen ju je jo , da ni 
rea lno pričakovati, da bodo ži
ve li od pro izvodnje in  p roda je  
elem entov m ikroe lektron ike in 
numerično krm iljen ih  strojev. V 
TGA bo potrebno tu d i oceniti,

da so c ilj i MPPAI visoko postav
ljen i in da n jihova rea lizac ija  
zahteva usm erjanje vse razpo lo 
ž ljive  ene rg ije  v te j smeri. Posa
m ične interese bo potrebno pod
red iti skupnemu. V e lja  za posa
meznike in TOZD Enoten nastop 
navzven, podpora porabnikov 
a lu m in ija , borba za povečanje 
storilnosti in zm anjšanje stroš
kov, so adu ti, na katere igramo. 
Ugotovitev, da so v naših rokah, 
ne bi smela povzročati novih mo
tenj.

Sektor za plan, organi
zacijo in AOP

Sektor za p lan, o rgan izac ijo  
in AOP zajem a funkc ije  poslov
nega procesa, ki so usmerjene 
predvsem v no tran je  de lovanje  
delovne o rgan izacije . Prav zara 
d i tega se je  v tridesetih  letih 
sprem in ja la  fo rm a lna  o rgan iza 
c ija  sektorja , tako pač, kot so 
narekovale potrebe pomešane z 
znanjem  lju d i, ki so b ili v vod
stvu delovne organ izacije .

D anašn ja  o rgan izac ija  v b i
stvu zago tav lja  to, da bi moral 
b iti sektor takšen, k je r bi lahko 
posamezniki, seveda tis ti, ki im a
jo  že ljo  in potrebo, iskali in fo r
m acijo  o bodočem  in sedanjem 
ekonomskem po loža ju  delovne 
o rgan izacije , v kateri združuje jo 
svoje de lo . Pri tem seveda ne 
čakam o samo na uporabn ike  in 
fo rm acij, am pak sektor s svojo 
de javnostjo  lahko bi rekli večkrat 
p o s ilju je  s standardn im i in fo r 
m acijam i. Ena od de javnosti na 
rekuje sektorju, da je  povezan z 
zunanjim i inš tituc ijam i, ki so za
dolžene za zb iran je  in obdelavo

podatkov v ožji a li širši družbe
nopo litičn i skupnosti. O rga n iza 
cijska služba s svojo de javnostjo  
poskuša urejevati in vp liva ti na 
takšno organ iz iranost DO, ki bi 
im ela čim večje učinke na sa
mem delu. Seveda je  to  c ilj, ki 
je  teore tično postavljen, p ra k ti
čno v ž iv ljen ju  pa je  tako, da je  
vsaka nova reorgan izacija  kom 
promis med starim in novim, kar 
pa je  seveda tud i razum ljivo .

Služba za avtom atsko ob d e la 
vo podatkov se v sedanjem  tre 
nutku srečuje s problem om , da 
g ledano  na širši razvoj te  d e ja v 
nosti, močno zaostaja in da bo 
nujno, da delovna o rgan izac ija  
v kratkem  naredi korak k poso
dob itv i.

N a d a ljn ja  pot sektorja  je  po 
stavljena iz sedanjih na log, ki se 
v sektorju o p rav lja jo , pa ne ta 
ko dobro, da se ne bi boljše, in 
razvoja celotne sam oupravne 
družbe, ki bo d irek tno  vp liva la  
na našo dejavnost. V endar vse 
to naše delo ne bo samo sebi 
namen, vedno bomo standardna  
dela pod re ja li de lom , ki bodo 
vezana na razvoj in rast delovne 
organ izacije .

Franc V isenjak, d ip l. oec.

Sektor za marketing
Osnovna na loga Sektorja  za 

m arketing v letih, ki so pred na 
mi, bo v 'in teg rac iji vseh napo
rov, da v okviru aktivnosti, ki jih  
o p rede lju je  to  pod roč je  d e ja v 
nosti prispeva m aksim alno k re
a liza c iji c iljev  naše delovne o r
gan izac ije . Tvorno vk ljučevan je  
sektorja  za m arketing, da skupaj 
z os ta lim i doprinese svoj p rispe
vek za nemoteno o d v ija n je  po 

slovnega procesa ne pomeni ne
ke nove kva lite te  am pak kon ti
nu ite to  v naslednjih  letih. G lavna 
misel, ki se nam ob tem pora ja 
je  vprašanje, kako v vedno težjih  
pogo jih  zagotov iti izpo ln itev  os
novne m arketinške funkcije , ki 
jo  op rede lju je  zahteva, da z 
č im bo lj zaokroženo in kompletno 
ponudbo ohran jam o in širimo 
delež in ime našega proizvoda 
na domačem in tu jem  trgu, ob 
sočasnem zago tav ljan ju  potreb
nega dohodka.

Tržišče je  gotovo prvi im pera
tiv, ki nam mora b iti vod ilo  v 
vseh naših razm iš ljan jih  in ak
tivnostih ter v pristopih za reše
van je  .problemov. Brez p re tira 
van ja  lahko trd im o  da temu v 
preteklosti ni b ilo  zmeraj tako, 
saj je  ve liko tak ih , ki m enijo, da 
je  pro izvodnja osnovni faktor, vse 
osta lo pa mora b iti njemu pod
rejeno. Kako zmotna so taka ra 
zm išljan ja  je  v te o riji ,in praksi 
razvitih industrijsk ih  držav že 
do lgo  znano, poslovna filo zo fija  
pa tem e lji na izreku: č im bo lj us
treči kupcu in pri tem dobro za
služiti. Čeprav so pogo ji pri nas 
neko liko  d rugačn i, zarad i k ron ič
nega presežka povpraševanja 
nad ponudbo, pa ne smemo za
nem arja ti dejstva, da zaostreni 
pogo ji gospodarjen ja  v naši d r
žavi že sproščajo tržne m ehaniz
me, ki bodo sle j ko pre j zahte
va li od vseh gospodarskih sub
jektov, da se p rila g a ja jo  tržišču 
in ne obratno. Ko govorim o o 
zaostrenih pogo jih  m islim o pri 
tem na potrebo  po p rila g a ja n ju  
novim razmeram na področju  fo r
m iran ja  cen, ponudbe in povpra
ševanja. Vse bo lj so prisotne tež
n je  za lib e ra lizac ijo  dosedanjega 

(Nadaljevanje na 11. strani)



sistema cen, ko cene niso b ile  
instrument, ki bi nagra jeva l eko
nomičnost, ren tab ilnost in p ro 
duktivnosti, ampak om ogočal la 
godno ž iv ljen je  tud i nekaterim  
organ izacijam  a li g rupacijam , ki 
so brez dobrega gospodarjen ja , 
vendar preko že znanih poti pri 
adm inistrativnem  ure jan ju  cen, 
našli možnosti za dosego takšnih 
cen, ki so jih  dopuščale še kar 
napre j nesmotrno gospodarjen je . 
Sedanji trenutek prinaša nove 
kvalitete, pri ob likovan ju  cen, ki 
jih  doslej nismo poznali. Pozabiti 
bo treba na prakso sam odejnih 
avtom atizm ov pri ob likovan ju  
cen in računati na dejansko kup
no moč a lum in ijske  potrošnje. 
Bodisi v procesih združevanja 
dela in sredstev, skozi dohodkov
ne odnose, bodisi na klasičen 
način preko kupoproda jn ih  po 
godb, se prenaša ob likovan je  
cen v sfero od ločan ja  neposred
no med pro izvaja lcem  in kupcem 
—  potrošnikom . To pomeni za 
nas, da bomo hočeš nočeš mo
ra li p ris luhn iti našim partnerjem , 
njihovim  težavam in lim itom , 
pred katere so sami postavljeni 
pri ustvarjan ju svojega dohodka. 
To pomeni nadalje , da se bo po
trebno pri gospodarjen ju  in v 
lastni pro izvodn ji obnašati mak
sim alno raciona lno. Večina naših 
partnerjev . mora namreč izvaža
ti, ker so rezulta ti slabši kot na 
domačem tržišču. Velika konku
renca postavlja  na eni strani za
hteve g lede kvalite te, na drugi 
strani pa lim itira  dohodek. Tu 
je zgornja meja tud i za naš do 
hodek in ne tako kot doslej a d 
m in istrativno u re jan je  cen v Be
ogradu.

Posebno področje  je  naš izvoz, 
pri čemer m islim o zlasti na nove 
proizvode med katerim i naj bi 
imel na jvečjo  v logo izvoz rondic. 
Predvidevamo, da bi z izvozom 
rondic pokriva li že v naslednjih  
dveh le tih  kar polovico deviz, ki 
jih  ustvarjam o sami mimo ostalih 
združevalcev. Kako naporna pot 
nas čaka na tem področju so po
kazale težave ob dosedanjem  
osvajanju proizvodnje. Tuje trž i
šče veliko ostre je ocen ju je  kva li
te to in  napake, kupce je  težko 
osvojiti, izgub ljen ugled zaradi 
neustrezne ponudbe pa še težje 
povrniti. M enim o, da je  pro izvo
dn ja  rond ic ključno področje, ki 
mu m oramo posvetiti na jvečjo 
pozornost, da bi p reb rod ili za
četne problem e in osvojili kva li
teto, ki nas lahko postavi ob 
bok osta li rVi renom iranim  evrop
skim pro izvaja lcem . Z dosedan ji
mi napori smo zagotovili p rodor 
pri kupcih v petih zahodnoevrop
skih državah, vendar n a d a ljn ji 
uspeh a li neuspeh ne zavisi sa
mo od naporov sektorja za m ar
keting, ampak v prvi vrsti od kva
lite te  proizvoda.

N apori in prizadevanja za mo
dern izacijo  naših e lektro liz  se 
neposredno odraža jo  tud i pri d e 
lu sektorja za m arketing. Z vse
mi našimi potrošniki poslujem o 
na osnovi načel, ki smo jih  sku
pno izob likova li v okviru naše 
poslovne skupnosti. Skupno ure
ja n je  zadev, kot so dobave a lu 
m in ija , finančn i, devizni in d ru 
gačni problem i že nekaj le t niso 
več posebnost. Uspešno se d o 
govarjam o o zadevah skupnega

pomena, med katerim i je, kot re
čeno, združevanje deviz in sred
stev za posodab ljan je  in m oder
n izacijo  prav gotovo na jv iš ji iz
raz skupnega u re jan ja  zadev. 
Naša organ izacija  bo tud i v bo 
doče d a ja la  na razpo lago  ves 
metal našim trad ic iona ln im  o d je 
malcem ter bo vršila d irektn i iz
voz le v tistem obsegu potrebnih 
deviz, ki ga dom ači potrošniki 
ne morejo sami zagotov iti. V tem 
okviru predvidevam o tud i v na
slednjih letih dobave metala na
slednjim  segmentom potrošnje: 
Impolu, potrošnikom a lum in ijsk ih  
livarskih z litin , D juru Sa la ju Niš, 
potrošnikom p la tim o  va ljan ih  iz- 
p ira ln ih  plošč ter seveda v izvoz, 
kjer da jem o povdarek a lu m in ij
skim, rondicam .

Enako veliko težo bo sektor za 
m arketing moral posvečati v na
slednjih le tih  področju nabave 
in raziskavi trga . Oskrba z vsemi 
potrebnim i reprom ateria li, suro
vinami, rezervnim i deli, energ ijo  
in oprem o je  naloga ki ne bo 
zlahka rešljiva. Vsakodnevno se 
srečujemo s pom anjkanjem  b la 
ga na tržišču, z vrtoglavim  d v i
ganjem  cen, s sprem in ja jočim i 
se predpisi pri uvozu b laga, kar 
vse iz  dneva v dan otežuje izva
ja n je  postavljenih  nalog pri na 
bavi vsega navedenega. Prizade
vali si bomo tud i v bodoče za
go tov iti oskrbo ključnih m ate ria 
lov na osnovi do lgoročn ih  po
godb. Primer za to  je  sam oupra
vni sporazum z našim glavnim  
dobavite ljem  boksita v Rovinju. 
Dolgoročno ure jan je  donosov 
bomo prenašali tud i na podro
čja, ki so vezana na uvoz. Pri 
tem je  v ideti boljšo perspektivo s 
pa rtnerji na zapadnoevropskih 
tržiščih, kot z dobav ite lji iz dežel 
s katerim i poslujemo v k liringu, 
kot npr. lužina iz ČSSR. Potrebno 
je  om eniti, da ni možno v ce loti 
razm ejevanje deviz za uvoz ozi
roma za dobave dom ačih d o b a 
vite ljev, ker s lednji skoraj že po 
pravilu  tud i zase zahtevajo d e 
vize.

Pri uvozu se tud i v bodoče ne 
bomo m ogli izogniti nabavi bok
sita iz uvoza enostavno iz razlo
ga ker z od lično  kvalite to pop ra 
v ljam o kva lite to  dom ačih boksi
tov, ki je  v zadn jih  letih vse s la 
bša. Predvidevamo da bomo o b 
držali uvozni aranžman boksita 
iz Gvineje, ki je  ugoden zaradi 
delnega klirinškega p lačan ja . 
Ob robu nabavne p rob lem atike  
je  potrebno povdariti, da so za 
hteve za uvoz vedno večje, ker 
dosedanji dom ači d o bav ite lji 
razpo laga jo  z zm eraj m anjšim i 
količ inam i, bodisi zarad i po tre 
be, da sami izvažajo, bodisi da 
pokriva jo narašča joče potrebe 
ostalih jugoslovanskih od je m a l
cev. Primer za to je  nabava ka
transke smole, nabava va ljev za 
novo va lja rno  itd.

V okviru nalog, ki jih  bo po
stavlja l pred nas p ro jek t MPPAL 
bo potrebno rea liz ira ti v raziska
vi tržišča vše aktivnosti in zago
tov iti po potrebi tu d i o jača n je  te 
službe. Na loge ki s led ijo  na tem 
področju  so m nogoštevilne in 
zahtevne, njihovo izpo ln jevan je  
pa predstavlja  za naš sektor nov 
kva lite tn i izziv.

V inko Fištravec, d ip l. oec.

KADRI V TGA

Pri pregledu opravljenega d e 
la v preteklih 30 letih preveč ra 
di pozabljam o ob naštevanju 
proizvodnih uspehov oz. neuspe
hov na g lavnega nosilca vseh 
aktivnosti —  delavce TGA. Skrbi 
za človeka, delavca smo v naši 
delovni o rgan izac iji posvečali 
vedno veliko pozornost. Zaveda
mo se, da je  ob danes zastareli 
tehno log iji ves čas de la l človek. 
Ker mu nismo m ogli nud iti b o lj
ših pogojev dela in sodobnejše 
tehno log ije , smo poskušali to  
vsaj de lno nadoknad iti s skrbjo 
za njegovo izobraževanje, življe- 
nski in družbeni standard, n je 
govo varnost te r mu pom agali 
pri reševanju n jegovih p rob le 
mov.

Pred 30 leti, ko je  pričela to 
varna poskusno obratovati je b i
lo zaposleno 1055 delavcev, d a 
nes pa nas je  že 2493. Tudi stru
ktura delavcev se je  močno spre
m enila, saj je  sedaj dosti več 
delavcev z višjo stopnjo izobra
zbe.

TGA je  stalen kolektiv, kar po 
meni, da v vsej svoji zgodovini 
nismo im eli posebnih problem ov 
z odhajan jem  delavcev, pa tud i 
interes za zaposlitev pri nas je  
še zmeraj velik. Delavci zapu
ščajo delovno o rgan izac ijo  pred
vsem zaradi starostnih in in va lid 
skih upokojitev, v zadnjem času 
pa so se močno povečale tud i 
predčasne upokojitve. Na odhod 
zaradi ostalih razlogov pa n a j
bo lj vp liva jo  slabe delovne raz
mere in slabo zdravstveno sta
nje delavcev. Po procentih f lu k 
tuac ije , ki se g ib lje  okrog 6,3% 
(izogibna okrog 2 %) smo med 
delovnim i o rgan izac ijam i z n a j
nižjim  številom odhodov v takšni 
vrsti proizvodnje.

Skrb za delavca
V TGA so b ile  investicije v 

standard zaposlenih že od same 
izgradn je  velike, dokaz za to je  
naselje K idričevo. Stanovanjski 
g radn ji smo posvečali veliko po 
zornost ves čas, tako, da imamo 
preko 600 družbenih stanovanj, 
876 delavcem pa smo tud i po
m agali pri reševanju njihovih 
stanovanjskih problem ov s kred i
ti za izg radn jo  a li adap tac ijo  
stanovanjskih hiiš. Lahko rečemo, 
da zaradi izredne pozornosti, ki 
smo jo  posvečali stanovanjske
mu standardu, nismo poznali 
stanovanjske krize. V zadnjih  le- 
teh je sicer narastlo  število p ro 
silcev za stanovanje in kredite, 
vendar p rob lem atika  ni tako kri
tična kot v d rug ih  delovnih o r
gan izacijah.

V TGA smo začeli o rgan iz ira 
no skrbeti za delavca z ustano
v itv ijo  Kadrovsko socialne služ
be, kjer so se kmalu zaposlili 
strokovnjaki, ki skrb ijo  za člove
ka —  socialn i de lavci, sociologi, 
psihologi. Že km alu smo spozna
li potrebo po organiziranem  
zdravstvenem varstvu delavcev, 
ki ga zago tavljam o v naši ob ra 
tn i am bulanti že od leta 1955. 
Naraščanje števila delovnih in 
va lidov in za de la  m anj zmožnih 
delavcev je  spodbud ilo  š irjen je  
kurativnega in preventivnega va 
rstva zaposlenih. Reševanje p ro 

b lem atike delovnih inva lidov je  
vseh 30 let velik problem delov
ne o rgan izacije , saj je  narašča
nje n jihovega števila (konec le
ta 1983 jih  je  že bilo  323 de lav
cev a li 13,4 % zaposlenih) vedno 
hitrejše od zagotavljan ja  ustre
znega števila ustreznih del oz. 
nalog. Zavedamo se, da bomo 
ta problem uspešno rešili le z 
odpravo g lavnega povzročitelja 
invalidnosti —• zastarele tehno
log ije  in težkih delovnih pogojev, 
v katerih de la jo  naši delavci.

Socialno varstvo pa pomeni 
ob skrbi za delovne inva lide tudi 
nudenje pomoči sodelavcem v 
stiski —  m ateria ln i a li osebni, 
skrbi za matere, m lade delavce, 
upokojence, a lkoho like  in otroke 
umrlih delavcev.
Izobraževanje delavcev

Specifična tehno log ija  pri pro
izvodnji a lum in ija  nas je  kmalu 
spodbudila , da smo začeli v na
šem izobraževalnem centru us
posab lja ti delavce za delo v ra 
zličnih teča jih  od VKV do delo- 
vodske šole. Vseh 30 let posve
čamo veliko pozornost tud i izo
braževanju m ladih strokovnjakov 
na vseh vrstah šol. S ponosom 
ugotavljam o, da je  večina novih 
m ladih delavcev v času šolanja 
prejem ala štipend ije  TGA. Pre
cejšnjo pozornost posvečamo 
tudi šo lanju naših delavcev ob 
delu ter njihovemu stalnem us
posabljan ju , saj se zavedamo, 
da bomo le z višjim nivojem 
strokovnega znanja dosegli n a j
večji c ilj —  modernejšo proizvo
dnjo prim arnega a lum in ija . N a
ša delovna o rgan izacija  zelo us
pešno sodelu je z različn im i šol
skimi ustanovam i, tako s sodelo
vanjem naših strokovnjakov pri 
pouku, kot nudenjem  pogojev za 
proizvodno de lo  in prakso učen
cev srednjih šol. Pri tem ne spre
jem am o le svojih štipendistov, 
temveč da jem o možnost p rido b i
vanja delovnih izkušenj tud i dru
gim.

Družbeni standard delavcev
Zaradi zelo težkih delovnih po

gojev smo v TGA pred leti (1975) 
uvedli tud i aktivno rekreacijo  za 
delavce, ki d e la jo  v na jtežjih  raz
merah, kot posebno ob liko  zdrav
stvene zaščite. Na ta način po
magamo delavcem, da si n jihovi 
organizm i vrnjeo vsaj nekaj iz

gub ljene  moči. Program iran aktiv
ni odmor izvajam o po ada p ta c i
ji prostorov v našem počitniškem 
domu v Crikvenici. Delavci in 
zdravnik obra tne am bulante  ugo
tav lja jo , da smo s p rogram ira 
nim aktivn im  odmorom dosegli 
pozitiven vp liv  na funkcionalne 
im delovne sposobnosti udeležen
cev.

O b padan ju  življenjskega stan
darda našega človeka vedno bolj 
spoznavamo pomen počitniških 
kapacite t naše delovne o rgan i
zacije. Delavcem omogočamo 
letovanje po ugodnih cenah v 
naših počitn iških stanovanjih  in 
domu v Crikvenici, Nerezinah, 
Červarju in Treh kra ljih  na Poho
rju. V načrtih  za naslednje ob 
dob je  pa smo si že zapisali, da 
bomo število počitniških kapaci
te t povečali v skladu z našimi 
finančnim i možnostmi, saj je  za 

(Nadaljevanje na 12. strani)



Prenovljeni počitniški dom v Crikvenici
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mnoge naše delavce takšen na
čin le tovanja edina možnost za 
prež iv ljan je  le tnega dopusta od 
doma.

Z o rgan iz irano družbeno pre
hrano med delom  omogočam o 
delavcem, da nadom estijo  med 
delom  izgub ljeno energ ijo . V na 
šem obratu družbene prehrane 
p riprav ljam o za delavce tople, 
h ladne in d ie tne obroke. Z a d a p 
ta c ijo  prostorov obra ta  bomo i- 
meli v Kidričevem tud i urejen g o 
stinski obrat, ki ga k ra jan i in 
naši delavci pogrešajo.

Delavci Kadrovsko splošnega 
sektorja tud i zag o ta v lja jo  pogoje 
za uspešno de lo  sam oupravnih 
organov, skrbijo  pa tud i za za
varovanje delovne organ izacije , 
varstvo pred požari, skrbijo , da

2e med izg rad n jo  tovarne so 
med delavci nasta ja le  potrebe 
po športno rekreativnem  de lova
nju. Leta 1947 je  b il ustanovljen 
s ind ika ln i športn i ak tiv  STRIDI
SCE,, z a tle tiko , te lovadbo  in ke
g ljan jem , kot g lavn im i ak tivno
stmi. Paralelno s tem i so se za
čele razvija ti še naslednje  a k 
tivnosti: nogomet, odbo jka, na 
mizni tenis in tenis.

Z g ra d itv ijo  industrijskega na 
selja ob tovarn i so potrebe po 
športno rekreativnem  ž iv ljen ju  
zelo h itro  naraščale. V tem času 
lahko začnemo govoriti o m noži
čnosti v športu. Problem so po
sta li športni ob jek ti. Z m nogo ra 
zumevanja in lastnega u da rn i
škega dela so takra tn i en tuz ija 
sti v Kidričevem zg rad ili športni 
park z dvema igriščem a za ve
lik i nogomet, odbojkarskim  ig r i
ščem in dvema igriščem a za te 
nis. Tako so b ili dan i vsi pogo ji, 
da je  šport v Kidričevem začel 
h itro  napredovati.

Leta 1950 je  b ilo  ustanovljeno 
športno društvo A lu m in ij z o d 
bojkarsko, nogom etno, namizno 
teniško in teniško sekcijo. To je  
b il pričetek o rgan iz iranega dela, 
ki je  začelo dob iva ti tud i tekm o
va ln i karakter. O dbojkaši so te 
km ovali z v idn im i uspehi v ta k 
ra tn i odbojkarski lig i Štajerske. 
Tudi nogom etna sekcija postaja

im a jo  de lavci čiste in zakrpane 
delovne obleke, čiste delovne 
prostore. K ljub  temu, da njihovo 
de lo  ni zm eraj n a jb o lj vidno, so 
pom em bno prispevali k uspešne
mu poslovanju TGA Kidričevo.

Uspešno delo v preteklih  30 
le tih  nam je  spodbuda, da bo 
mo po svojih močeh sodelovali 
pri rea liz iran ju  bodočih planskih 
nalog, zlasti m odern izaciji p ro 
izvodnje prim ernega a lum in ija . 
Šele, ko bomo im eli v TGA stro
kovno usposobljenega delavca 
na vseh področjih , ki bo de la l 
na sodobnih stro jih  in v moderni 
te h no lo g iji te r bo imel zagotov
ljeno socia lno in osebno varnost, 
ustrezen osebni in družbeni stan
dard, bomo lahko ugotovili, da 
smo svoje delo uspešno op ra 
v ili. B. G.

vse močnejša in se leta 1952 
osamosvoji kot NK ALUM INIJ K i
dričevo. Leta 1962 so postali ki- 
dričevski »žogobrci« po uspešno 
prestanih kva lifikac ijah  č lan i re
pub liške lige, kjer so uspešno 
nastopa li do leta 1966, ko so 
postali repub liški poka ln i prvaki. 
N as ledn ji dve leti so b ili č lan i II. 
zvezne nogom etne lige  zahod, 
kar je  tud i na jvečji uspeh v de 
lovan ju  nogom etašev iz K id riče 
vega, ka jti po teh le tih  so se za
čeli strmo spuščati in  so nazad
n je  p ris ta li v II. repub liški lig i, 
k jer nastopa jo  še danes.

Družbena funkcija  telesne ku l
tu re  je  danes bo lj pomembna, 
kot je  b ila  nekoč. Kot e lement 
družbenega s tandarda ima v d a 
našnjih  pogo jih  ž iv ljen ja  zelo 
važno in pozitivno vlogo, zato 
de lu je  pod okriljem  KOOS TGA 
kom isija za šport in rekreacijo , 
katere osnovna na loga je  vk lju 
č iti čim večje število  delovnih 
lju d i v o rgan iz irano  dejavnost, 
in sicer v vseh starostnih ka tego
rijah  in obeh spolih, vse pa se
veda v smislu izbo ljšan ja  zdrav
stvene in s tem delovne sposob
nosti. Program dela kom isije za 
šport in rekreacijo  je  v grobem 
razde ljen na tri programske po 
stavke, ki te m e ljijo  na in teresih, 
že ljah in sposobnostih delovnih 
lju d i v naši DO. To so:

1. Športna dejavnost po pa 
nogah :

Delavci naše DO  se vk ljuču 
je jo  v naslednje ob like  športno 
rekreativne dejavnosti, ki so o r
gan iz irane  preko celega le ta : 
nogom et, rokomet, odbo jka, ke
g lja n je , s tre ljan je , šah, tenis, 
p ikado  in smučanje.

S to ob liko  športne dejavnosti 
se ukvarja največje število de 
lavcev (prib ližno  400).

2. Udeležba na občinskih in 
m edobčinskih tekm ovan jih :

—  udeležba na akc ijah , ki jih  
organ iz ira  ZTKO občine Ptuj in  
OSS PTUJ (medobčinska liga v 
malem nogometu, keg ljan je , 
s tre ljan je  . . .).

—  udeležba na trad ic io n a ln ih  
srečanjih  med de lavci TGA in 
IMPOL. Na teh srečan jih  se te 
km uje v naslednjih  d isc ip lin a h : 
nogom et, rokomet, šah, odbo jka, 
keg ljan je , namizni tenis, tenis in 
s tre ljan je , sodeluje pa prib ližno  
40 delavcev iz vsake DO.

—- udeležba na tra d ic io n a l
nem srečanju med de lavci TGA 
in LLBK iz Trbovelj. Tekmuje se v 
enakih d isc ip linah  kot v sreča
nju z delavci IMPOL in je  zato 
tud i enako število udeležencev.

3. Srečanje delavcev a lu m in ij
ske industrije  Jugoslavije  SAL.

Teh srečanj smo se do leta 
1980 udeleževali sam ostojno kot 
ekipa TGA, od om enjenega leta 
pa zaradi velik ih stroškov tvo ri
mo skupaj z delavci iz IMPOL-a 
ekipo UNIAL MARIBOR.

Srečanja se od v ija jo  vsako le 
to v drugem  kraju, odvisno kje 
so sedeži a lum in ijske  industrije . 
Tekmuje se v naslednjih  d is c ip li
nah : rokomet, odbo jka, m ali no
gom et, keg ljan je , s tre ljan je , na
m izni tenis, viseče kegljišče, pa r
tizanski m nogoboj, vožnja s ko
lesom, p ikado in šah. Na teh 
srečanjih  so b ili doseda j naši 
športn ik i zelo uspešni, saj so 
šestkrat dosegli zm ago v skup
nem seštevku. Zadn jih  nekaj let 
se skupnega zm agovalca več ne 
prog laša, ker so to  prvenstveno 
tovariška srečanja z de lavc i iz 
bratskih republik, šport pa je  v 
drugem  planu.

Pa še nekaj o tenisu, za kate
rega se navdušuje iz dneva v 
dan več delavcev in n jihovih 
svojcev iz naše DO. O d nekda
nje igre »izbrancev« je  postal 
tenis razširjena in p rilju b lje n a  
športna igra. To om ogoča jo  vse 
številne jša ig rišča iz as fa lta , be-

25 le t v človeškem ž iv ljen ju  ni 
mnogo, toda  razlika je  b iti star 
20, a li pa 45 let. Kadar danes 
poslušam m lade, se mi m im ogre
de vsili misel, a li sem b il tud i jaz 
pri dva jsetih  enak. Rekel bi, da 
bistvenih razlik ni, nekatere pa 
le so! Trd itev si raz lagam  v vzr
očni zvezi splošnega razvoja in 
in fo rm atike .

Neučakanost, pom an jkan je  
časa, m ateria lizem , kaže na to, 
da m lad človek hoče danes p re 
h itro  napre j, da hoče neka j p re 
skoč iti! O dm ik od id e a lo v  zado
voljstva, m otiviranosti in entuzi- 
azma je  danes večji, ko t je  b il

tona in umetnih mas, za katera 
ni drago vzdrževanje, kot je  to 
praksa pri peščenih igriščih.

Brez zadržkov lahko zapišemo, 
da je za rekreacijsko udejstvova
nje teniška igra idea lna in to  iz 
več vzrokov:

—  na službenem mestu je  ve
dno več teamskega dela, zaradi 
česa p riha ja jo  v ospredje ind iv i
dua lne  športne aktivnosti. Važno 
vlogo pri izb iri rekreacijske ak
tivnosti p redstavlja  tud i čas.

—  Dva v tenisu lažje usk lad i
ta svoj čas, kot skupine v kolek
tivn ih športnih igrah.

—• v kolektivnih športih  posa
meznik zaradi nujnosti p rila go 
d itve  soigralcem  ne more sode
lovati v tempu, ki ne ustreza 
njegovim  trenutn im  telesnim  spo
sobnostim, ig ra lec  v tenisu pa 
aktivnost p rila go d i utrujenosti 
organizm a lažje že zaradi same 
strukture igre.

—• raznolikost udarcev je  tudi 
pomemben element, zaradi ka
terega je  igra zanim iva.

Zaradi navedenih vzrokov se v 
te j ig ri ude jstvu je jo  starejši z 
enakim  navdušenjem kot m lajši. 
To dokazuje struktura č lanov te 
niške sekcije TGA, v katero je 
vključen ih  okrog 40 naših sode
lavcev in n jihovih  družinskih č la 
nov. Na razpo lago im a jo  dvoje 
lepih peščenih igrišč v K idriče
vem. Kar se tiče  množičnosti je 
zelo vzpodbuden podatek, da se 
iz leta v le to število včlanjenih 
veča.

V okviru zmožnosti in  sposob
nosti nud ijo  začetnikom  pomoč, 
da v čim krajšem času osvojijo  
najosnovnejše vrline te igre. Č la 
ni teniške sekcije so v letošnjem 
letu aktivni tud i na tekmovalnem 
področju. Tako so uspešno izpe
lja li dva klubska teniška tu rn irja , 
prav tako pa so se dvakra t sre
ča li z ekipo teniškega kluba iz 
Slovenske Bistrice.

Aktivnosti teniške sekcije ne 
preneha niti v zimski sezoni, ka j
ti enkra t na teden im a jo  člani 
teniške sekcije svoj term in v 
športn i dvorani M lad ika  v Ptuju.

Na koncu lahko ugotovim o, da 
je  možnosti za rekre iranje  v naši 
DO  dovolj. Potrebno je  le malo 
več vo lje  nas vseh in prepričan i 
smo, da bo športno živ ljen je  v 
naši tovarn i p rido b ilo  na kva li
te ti, kakršno je  uživa lo v še s la
bših časih kot so današn ji.

M ilan  Fajt

med nami m lad im i pred pe tin 
dva jsetim i le ti. Takrat se je  m anj 
»vrtela plošča« d isc ip lina , stro
šek, produktivnost, storilnost kot 
danes. M ogoče je  ni b ilo  po 
trebno? Bili smo skromnejši, ubo
g ljive jš i, m anj razvajeni in  zado
vo ljn i z dejstvom, da se pokriva 
mo tako visoko, kot nam je  se
ga la  odeja.

To so širša razm iš ljan ja  »ene
ga«, prav gotovo je  kdo od vas 
m ladih danes nasprotnega mne
nja.

O d sedanjega predsednika 
m ladinske o rgan izac ije  -v TGA

Šport in rekreacija v TGA

Spominski utrinki 
nekdanjih mladincev TGA



sem slišal, da ni ohran jen ih  za
piskov o delu m ladine v naši 
DO od leta 1964 nazaj. M islim , 
da je  napačno sklepanje in oce
njevanje, da le gore zapisnikov 
p redstav lja jo  delo. Iz razloga, da 
bo nekaj le lap iS anega, sem 
sklenil, da v obrisih  obudim  spo
mine na de lo  nas m ladih v TGA 
nekoč pred petindva jsetim i leti.

Po odslužitvi JLA v jeseni 1958, 
sem nada ljeva l zaposlitev v l i 
varni. Kmalu sem b il povabljen 
na sestanek aktiva LMS. Brez 
kakšnega cerem onia la  sem dob il 
č lansko izkaznico in p lača l č la 
narino. Vse je  b ilo  samoumevno- 
spomtano. N a jb o lj svež mi je  os
ta l spomin na nastop tedan jega 
m entorja m ladih  tov. Rudija Se
lana, zaposlenega v g lin ic i. Bil 
je  p reka ljen komunist in prvobo
rec, žal danes že med pokojnim i- 
G ovoril nam je  počasi, prem iš
ljeno, z g lobokim  glasom. D ru
gače pa je  b il bo lj redkobese
den. Skozi ušesa mi ni ušla niti 
ena besda, ki jo  je  na tem se
stanku izluščil tov. Selan. D obili 
smo konkretne in obvezujoče na
loge. Po upoko jitv i tov. Selana, 
se spom injam , da so v naslednjih 
letih b ili še m en to rji: tov. Solbv- 
jev Boris, tov. Jamar in tov. Še
gula Jože. Danes so vsi že med 
upokojenci TGA.

No, skoraj sem pozabil na 
predsednike. To častno funkcijo  
je z več m andati te d a j opravlja l 
tov. M artin  M ajcenovič, ki smo 
mu rekli Tina, pred n jim  menda 
tov. Peter G egič, za njim  pa tov. 
Jože Brglez. Zdaj pa še moram 
povedati, kaj smo d e la li!  Spom i
njam se seveda na jb o lj tistega, 
kjer sem sam sodeloval.

N ekje v šestdesetih letih se je 
začela športno —  po litična  ma
n ifestac ija  —  Pohod ob žici oku
p irane L jub ljane. Kot večkratne
mu udeležencu na te j akc iji, so 
mi osta li lepi spom ini na tiste 
čase. Tudi g radn je  športnega 
stadiona »Alum inij« se spom i
njam, predvsem rokom etnega ig 

rišča, ki je  v ce loti de lo  ta k ra t
nih m ladincev TGA.

Bazen! Večina iz popu lac ije  
takra tn ih  m ladincev nas je  pre 
b iva lo v samskem domu (domu 
ljubav i). Popoldanske in večerne 
ure so nam b ile  da ljše  kot so 
to m ladini danes. Nismo im eli 
avtom obilov, avtobusov je  b ilo  
tud i bo lj malo, disko klubi še n i
so obsta ja li, Ptuj pa je  b il da leč ! 
Tudi pohajkovan j in »družabnih 
obiskov« iiz sobe v sobo si se 
sčasoma naveliča l, zlasti še, ko 
so nastop ile  poletne vročine. Ta
krat nam je  spet znova prišla na 
misel, ide ja  o bazenu v K id ri
čevem.

Spom injam  se, da je  na mestu, 
k jer je  sedanji bazen, že 
b il zbetoniran nekak bazen. O 
namem bnosti tega so se š irile  
različne govorice. N ekateri so 
govorili, da  je  b il to  kopa ln i 
bazen za avstrijsko vojaštvo iz I. 
svetovne vojne, drugi, ki so že b ili 
da lekovidn i, so govoniii, da je  to 
m išljeno za centra lno greznico - 
to re j ekološki vidik. Tretji pa so 
spet rekli, da je  to silos za kravjo 
krmo.

M oram  reči, da je  pri g ra d n ji 
kopališča (v mislih im am  prvo 
fazo) b il delež nas tak ra tn ih  m la 
d incev precejšen. Spom injam  se 
noči, kako smo ekipa kakšnih d e 
setih m ladincev, pretežno iz sam
skega doma, po ln ili nenasitn i 
mešalec betona tja  do ene ure 
z ju tra j. Tudi kopanje rova za d o 
vod top le  vode iz TGA v ko p a li
šče, ki smo ga kopali od og ra je  
rdečega dela g lin ice , skozi gozd 
in pod železniško progo, mi je 
predvsem zaradi težavnosti de la 
osta l v  spominu. Povedati pa 
tud i moram, da nas je  odbor, ki 
je  skrbel za g radn jo  kopališča 
ob otvoritveni slovesnosti p rim er
no nag rad il za vložen trud . Zdi 
se mi, da nas je  b ilo  osem p ro 
g lašenih za udarnike, in da smo 
ti v tis ti sezoni im eli prost vstop 
na kopališče.

Prve m ladinske odda je  Spo
znavaj svet in dom ovino na RTV

Ljub ljana, se je  udeležila tud i 
ekipa m ladincev iz TGA. Bilo je  
v jeseni leta 1959. Iznenada nas 
je  nekega dne po te lefonu sk li
cal predsednik Tina, ne da bi 
povedal za kaj gre. Čim sem 
vstopil v sejno sobo, menda je  
b ila  od upravnega odbora, sem 
zag leda l tov. Tomaža Terčka, tu 
di m ladinca iz RTV Ljub ljana. 
Takoj se mi je  posvetilo, da gre 
za nekak nastop. Terček nam je  
pojasnil, da RTV uvaja za pope
stritev m ladinskega programa 
serijo odda j pod že omenjenim  
naslovom, in osta lo v te j zvezi. 
Za prvo odda jo  so si L ju b lja n 
čani um islili iz področja tehnike 
dvoboj a lum in ijašev iz TGA in 
Impola.
Ekip tako j te d a j seveda nismo 
do loč ili. Po večkratnih prereka
njih  in izm ikan jih , kdo bo šel v 
L jub ljano, je  »lukavi« predsednik 
Tina ugotovil, da to m orajo b iti 
m eta lurg i, in ker več m etalurgov 
—  m ladincev nim am o v TGA, je  
b ila  sestava trič lanske ekipe 
znana, in sicer Rajko Lajh, Janez 
Sukič in m oja m alenkost. Na 
sestanku v L jub ljan i smo se spo
znali z riva li iz lm pol-a  in se 
dogovorili do podrobnosti. Med 
drugim  smo od Tomaža izvedeli, 
kdo bo sestavil vprašanja o a lu 
m iniju. Moram  reči, da smo tu 
mi iz K idričevega im eli že plus, 
saj je  b il to  Janezov in moj raz
rednik iz STŠ v L jub ljan i, znani 
»cagl« —  ingot, kot smo mu re
kli, seveda, ne da bi za ta nad- 
imek vedel teda j, ko je  še imel 
»strašansko« moč, ki se ji pravi 
cvek, a li kaj podobnega. Tako 
smo mi v K idričevem lažje oce
n ili, kakšne zanke bo »cagl« na 
stavil.

Na dan nastopa smo že zgo
da j od rin ili v L jub ljano, čeravno 
je  b ila  odda ja  v program u zve
čer, menda po Dnevniku. Ni nam 
b ilo  lahko. Trema je  proti večeru 
še naraščala. Tudi te d a j še m la 
demu vod ite lju  Tomažu ni b ilo  
lahko, saj je  kot rečeno oddaja  
b ila  menda prva iz te serije, ki

še tra ja  danes. Naš Lajh ga je  
znal šp ikn iti: »Ti se več piflaš, 
kot smo se mi vsi skupaj.« Kak
šne dve url pred nastopom smo 
zadevo okrog trem e nekoliko o- 
mi li li, s tem, da smo stop ili v 
b ližn jo gostilno  k Staremu Tišler- 
ju. Na oder so na jp re j stopili 
Im polčani, nato pa mi trije . 
Spredaj, pred tabo  zaslepojoča 
svetloba reflektorjev, na levi črna 
tema —  pub lika , na desni pa 
dve velik i kab in i med seboj loče
ni kakih pet metrov. Teh nekaj 
odrskih korakov sem nared il v 
pravem pomenu besede, kot f i-  
jakerski konj. Trema v končni fa 
zi. Nato  nas je  Tomaž na jp re j 
predstavil in nas odvedel v kab i
ni ter »neprodušno« zaprl vrata. 
N a jp re j smo b ili na vrsti mi. Na 
vprašanje od kod izhaja ime a- 
lum in ijeve rude boksit, smo po
rab ili ves razpo ložljiv i čas za 
razm išljan je, nato pa je  le Janez 
v zadnjem trenutku potihom a zi
nil,« mesto v F ranciji Le Boxe«. 
Na vrsti so b ili Im polčani. Pri 
istem vprašanju se jim  je  enako 
zataknilo , le da tud i v zadnjem 
trenutku niso izluščili ničesar. Ta
ko je  b ilo  vsega konec in dob ili 
smo nagrado  10.000 tedan jih  d i
narjev, kar tak ra t n iti ni b ilo  ma
lo, riva li pa to laž ilno  nagrado —  
nalivna peresa.

RTV je  ta  dvoboj časovno za 
ta večer, pa tu d i sicer, za d a lj 
časa p lan ira l. H ite r konec, oziro
ma slabe izkušnje z nami a lum i- 
n ijaši, da jim  program  ni uspel 
posredovati več znanja o a lum i
n iju  širokemu avd ito riju  po Slo
veniji, je  b il vzrok, da je  b ila  na
slednja oda ja  te  serije (druga 
tema in d rug i tekmeci) z bistveno 
d rugačn im i propozic ijam i.

Našel bi še kakšen utrinek, saj 
sem skoraj pozabil na m ladinske 
brigade  in našo udeležbo v njih, 
pa na šport in šah. Zlasti za 
slednjega se je  naš predsednik 
Tina m nogo žrtvoval. Bilo je  or
gan iz iran ih  več tu rn irjev  In  sim ul
tank. Tudi Bruno Parma je  p ri
šel na sim ultanko.

Oproščam se zaradi eventual
ne netočnosti podatkov, saj kot 
sem uvodoma om enil, sem pisal 
po spominu, da bo kaj zapisa
nega, če že ni uradnih zap isn i
kov iz tega  časa.
Ptuj, 14. 10. 1984

Topolovec Rajko
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našo bodočnost. Na napra
vah, starih 30 flet, se ne da 
stalno dobro delati. Res je, 
da na njih še zmeraj dose
gamo dobre proizvodne re
zultate, za kar pa gre vsa 
pohvala posluževalcem teh 
naprav in vzdrževalcem za 
strokovno vzdrževanje in 
druge potrebne posege.

Naloge, ki so pred nami 
niso majhne. Upam si trdi
ti, da so večje in težje kot 
kdajkoli v prejšnjih letih. 
Nuja in neodložljiva je po
sodobitev proizvodnje alu

minija. To je naša obveza. 
Zato naj bo ta jubilej pre
lomnica v našem razvoju 

im obveza vsakega člana 
kolektiva, da bo vse svoje 
moči lin znanje posvetili re
alizaciji zastavljenega cilja. 
Kljub težavam, v katerih je 
trenutno naše gospodarst
vo, ocenjujemo, da je mož
no v naslednjih letih spe
ljati našo investicijo. Za to 
imamo vso podporo porab
nikov aluminija v Sloveniji, 
ki je konkretizirana z zdru
ževanjem sredstev MPPAI.

Na nas je velika odgovor
nost, da ta sredstva smo
trno uporabimo. Za uspeš
no razreševanje teh nalog 
smo odgovorni vsi in vsak 
mora po svojih močeh dati 
konkretni prispevek. Kad
rov in znanja za uspešno 
realizacijo nalog, ki so pred 
inaimi, imame dovolj, seve
da ob dobri organiziranosti 
in pravi izkoriščenosti. Za 
posodobitev proizvodnje 
aluminija smo se delavci 
TGA večkrat odločali, ker 
smo spoznali, da brez tega

ni zanesljive prihodnosti. 
Na vseh nas je zato naloga, 
da jo tudi, uresničimo. Ose
bno sem prepričan, da mo
ramo vse svoje siile, ambi
cije in cilje podrediti skup
nemu cilju in ta je posodo
bitev proizvodnje primarne
ga aluminija. To naj bo cilj 
vseh nas in ne samo po
sameznikov.

K jubilejnemu 30. praz
niku vsem iskreno čestk 
tam.

Radenko Sa lemovi č, 
dipl. inž.

Izdaja delavski svet tovarne glinice In aluminija »Boris Kidrič« Kidričevo — Uredniški odbor sestavljajo: Hedvika Pulko — 
predsednik, Anton Ščurlč, Miran Kelenc, Janko Krapša, Viktorija Petauer, Ivan Emeršič, Franc Murko, Jožica Sabath, Vera 
Peklar —  odgovorna urednica —  Fotografije: Stojan Kerbler, dipl. Ing. —  Tiska Ptujska tiskarna Ptuj —  člani kolektiva In upo
kojenci dobivajo list brezplačno — Rokopisov In slik ne vračamo —  Naklada 3280 izvodov — Oproščeno temeljnega promet
nega davka po mnenju Sekretariata za Informiranje pri IS Slovenije št. 321/172 z dne 24. oktobra 1975.


